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 دستیابی به رکورد روزانه 
140 ذوب در فولاد مبارکه

مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه 
از ثب��ت رکورد روزانه ۱۴۰ ذوب در ناحیه فولادس��ازی و 
ریخته گری مداوم خبر داد. این رکورد کمتر از ۲۴ ساعت 
پس از ثبت رکورد ۱۳۸ ذوب و بدون هیچ گونه توس��عه ای 
در این شرکت رخ داده است.غلامرضا سلیمی درباره دلایل 
دست یابی به این رکورد تصریح کرد: نخستین و مهم ترین 

7دلیل این است...

3

3

8

محدودیت های بودجه ای 
مانع توسعه اکتشاف

معادن، کلید اشتغالزایی 
در لرستان

 بیمارستانی
 برای اقشار آسیب پذیر

چن��دی پی��ش وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت با 
بیان اینکه بخش��ی از مس��ئولیت ها برای کش��ف و 
بهره برداری از معادن به ش��ورای معادن اس��تان ها 
واگذار ش��ده، گفت در اکتش��اف معادن خیلی فقیر 
بوده و موفق نشدیم اکتشافات جدیدی داشته باشیم 
 و همه اکتش��افات ما مربوط به س��ال های گذش��ته

است. حال مسئله ای که مطرح می شود آن است که 
دلیل این کمبود اکتش��افات چیس��ت و چرا طی این 
س��ال ها باوجود تاکید بر اقتصاد مقاومتی و ضرورت 

استفاده از منابع...

 وضعیت فعلی لرستان، از فرصت سوزی هایی 
حکای��ت دارد ک��ه نگذاش��ته گ��ره بی��کاری 
 اس��تان، ب��از ش��ود و م��ردم رنگ آس��ایش به 
خ��ود ببینند.  ش��اید بتوان استان لرس��تان را 
نماد بارز »فرصت س��وزی« دانس��ت؛ اس��تانی 
ک��ه با وجود برخورداری از اس��تعدادها و منابع 
خ��دادادی فراوان، هرگز نتوانس��ته س��همی از 
پیشرفت و آبادانی داشته باشد. ۱۴هزار تن گیاه 
دارویی در سال، رتبه اول تولید ماهیان سردآبی 
در بین استان های غیر ساحلی کشور، رتبه اول 

تولید انجیر سیاه، رتبه ششم تولید گردو...

 رونق صنایع، وابسته 
به سیاست های دولت

احسان سلطانی
 کارشناس اقتصاد

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

تخصیص بودج��ه عمرانی از جمل��ه مهم ترین 
موضوع��ات موردتوج��ه فع��الان صنای��ع معدنی 
اس��ت، چراکه فعالیت های عمرانی زمینه تحریک 
مصرف بس��یاری از صنایع معدنی از جمله فولاد، 
 س��یمان، محص��ولات آلومینیوم��ی و... را فراهم 

می کند. 
در طول سال های گذشته، بودجه تخصیص یافته 
ب��ه بخ��ش عمرانی متناس��ب با ت��ورم و نیاز این 
بخش نبوده اس��ت.  در چنین ش��رایطی، احتمال 
رک��ود و کاهش تولید در ای��ن صنایع وجود دارد. 
ای��ن زنگ خط��ر در حالی به ص��دا درمی آید که 
صنای��ع یادش��ده از اثرگذاری وی��ژه ای بر اقتصاد 
کش��ور برخ��وردار هس��تند. با این وج��ود،  هیچ 
اق��دام مثبتی ب��رای حمایت عملی و درس��ت از 
ای��ن بخش اجرایی نمی ش��ود.  توجه به این نکته 
ضروری به نظر می رس��د که سرمایه گذاری دولت 
در پروژه ه��ای عمران��ی، اقدام مثبتی اس��ت که 
نتای��ج قابل قبول��ی را برای بخش اقتصاد کش��ور 
به دنب��ال دارد و در همی��ن ح��ال زمینه توس��عه 
تولید و اش��تغالزایی را فراه��م می کند و می تواند 
به توسعه تولید در صنایع معدنی منجر شود.  اما 
در شرایطی که دولت با کمبود منابع مالی روبه رو 
 است، بدون تردید رشد بودجه عمرانی در اولویت 

نخواهد بود... 
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با فرمان رئیس جمهور 
بهره برداری از طرح  انتقال آب خلیج فارس به چادرملو آغاز شد

آیین بهره برداری از قطعه س��وم پروژه عظیم طرح ش��یرین سازی و 
انتقال آب خلیج فارس به مجتمع صنعتی چارملو در شهرس��تان اردکان با 

حضور ویدئو کنفرانسی رئیس جمهور برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ما در این مراس��می که به همین مناس��بت در محل 
مخ��ازن آبگیری مجتمع صنعت��ی چادرملو برگزار گردی��د، مهندس ناصر 
تقی زاده در گزارش��ی به تش��ریح تأثیرات مهم این طرح در اس��تان یزد و 
صنای��ع این منطق��ه گفت : قبل از ه��ر چیز بهره ب��رداری کامل از خط ۱ 
پروژه شیرین س��ازی و انتقال آب خلیج فارس را ب��ه مقام معظم رهبری و 
م��ردم اس��تان یزد آن هم در یکی از خجس��ته ترین ایام ک��ه مبعث پیامبر 
عظیم الشان اسلام و اعیاد شعبانه است، تبریک عرض می کنم. وی همچنین 
از ریاس��ت محترم جمهوری، وزیر محت��رم صمت و مجلس محترم به ویژه 
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس که ب��ا حمایت های خود روند اجرایی و 
عملیاتی ش��دن پروژه بزرگ انتقال آب خلیج فارس و همچنین تامین مالی 

منابع تسریع بخشیدند تشکر و قدردانی کرد.
مهندس تقی زاده در گزارش خود افزود: شرکت چادرملو به عنوان یکی از 
س��ه سهامدار عمده ابرپروژه انتقال آب خلیج فارس و یکی از متولیان اصلی 
طرح، نقش اثرگذاری در نیل به این دس��تاورد بزرگ داشته است . شرکت 
چادرمل��و که طرح ها و برنامه های بزرگی در جهت توس��عه و اکتش��اف در 
دست اقدام دارد نیازمند بهره گیری از منابع پایدار آب می باشد چرا که آب 
یکی از بزرگ ترین چالش های بزرگ ش��رکت های صنعتی و معدنی است . 
وی پروژه انتق��ال آب خلیج فارس را فرصت مغتنمی برای مشکل گش��ایی 
دانس��ت و گفت: با همین هدف ۳ شرکت بزرگ معدنی و صنعتی چادرملو 
، گل گهر و مس سرچش��مه تصمیم بزرگی را اتخاذ کردند که در تاریخ این 

سرزمین بی سابقه بود.
مدیر عامل چادرملو گفت: قطعه س��وم خط ۱ که افتتاح ش��د، از مجتمع 
مس سرچش��مه کرمان تا صنایع فولادی در منطقه اردکان اس��تان یزد در 
حدود ۳7۰ کیلومتر می باشد که انشعابی هم به مجتمع معدنی چادرملو به 

طول ۱5۰ کیلومتر کشیده می شود.
وی تصری��ح کرد: دبی آب انتقال��ی به این منطقه ۲ مترمکعب بر ثانیه از 
طریق لوله هایی به قطر ۱۰۰۰تا ۱۲۰۰  میلیمتر می باشد و 7 مخزن ۱۱۰ 
هزار مترمکعبی نیز برای ذخیره سازی آب احداث شده است که برای سال ها 

تامین کننده آب پایدار برای صنایع خواهد بود.
مهن��دس تقی زاده در ادامه از مرحوم پاش��ایی فام؛ مدیرعامل وقت بانک 
س��په، محمد جلال مآب،مدیرعام��ل وقت گل گهر، محم��ود نوریان مدیر 
عامل وقت ش��رکت چادرملو و آقایان مرادعلی زاده، بنی اسدی و دکتر یاری 

مدیرعام��ل ش��رکت تامین و انتق��ال آب خلیج فارس به عنوان انس��ان های 
ش��جاعی که جس��ارت به خرج دادند و گام های اول را برای این پروژه ملی 

برداشتند تقدیر و تشکر کرد. 
وی همچنین با اش��اره به اینکه، بس��یاری معتقد بودند این پروژه توجیه 
اقتصادی ندارد. اما با ایمان و باور و جس��ارتی ک��ه در بین بنیانگذاران این 
طرح وجود داش��ت، این ریسک بزرگ انجام شد افزود: نباید فراموش کنیم 
این پروژه عظیم در اوج تحریم ها محقق ش��د. موفقی��ت این پروژه تنها به 
انتقال آب ش��یرین به فلات ایران و ش��رق کش��ور خلاصه نمی ش��ود بلکه 
موضوع مهم که از دس��تاوردهای این طرح عظیم اس��ت و باید به آن توجه 
داش��ت، انتقال فناوری اس��ت. نزدیک به ۱9۰ شرکت س��ازنده و پیمانکار 
توانمندی ه��ای خودش��ون رو به منصه ظهور رس��اندند و اکنون ما صاحب 
توان فوق العاده ای برای ساخت قطعات مورد نیاز ازجمله ابر پمپ ها هستیم 
و انش��الله در نظر داریم ساخت ممبران های آب شیرین را هم داخلی سازی 

کنیم که مقدمات آن در حال اجراست .
ناصر تقی زاده همچنین در این مراس��م گفت: امروز بس��یار خرسندم که 
خط��وط دوم و س��وم این طرح هم با حمایت های دولت محترم و ش��خص 
رئیس جمهور و جناب آقای رزم حس��ینی که تصمیم ش��جاعانه برای تداوم 
این طرح بزرگ ملی برای انتقال آب به فلات مرکزی و شرق کشور گرفتند 
تش��کر کنم و ما کاملًا از آن حمایت می کنیم، چرا که معتقدیم اکنون این 
توانمندی در کشور به اثبات رسیده که می توان با سرمایه گذاری شرکت های 
بزرگ س��ودآور و بخش خصوصی، نه تنها به عمران و آبادانی کشور سرعت 

ببخشیم بلکه باری از روی دوش دولت ها نیز می توانیم برداریم.
این پروژه عملًا ثابت کرد که اگر نظام به این نتیجه برسد که توسعه را از 
حالت دولتی خارج کند و این مهم را به ش��رکت های خصوصی محول کند 

امری شدنی و مثمرثمر برای کشورخواهد بود.

 بحران کمبود نقدینگی
 در صنعت سیمان
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ادامهازصفحهاول
دول��ت در چند س��ال اخی��ر در تامی��ن منابع 
درآم��دی خود با چالش های جدی روبه رو ش��ده؛ 
بنابراین نباید ب��ه بودجه های عمرانی و اثرگذاری 
آن در توس��عه صنایع معدنی امید داش��ت. علاوه 
بر ای��ن، باید تاکید کرد که همی��ن بودجه اندک 
تخصیص یافته ب��ه اجرای پروژه ه��ای عمرانی در 
س��ال های گذشته نیز به درس��تی مصرف نشده و 
تاثیر چش��مگیری بر رشد عملکرد صنایع معدنی 
نداش��ته اس��ت. این بودجه  اغلب به فعالیت هایی 
مانند سدسازی یا انتقال آب اختصاص یافته است.
البت��ه بخش قابل توجهی از ای��ن کمبود را باید 
ناشی از عملکرد اشتباه دولت ها در طول سال های 
گذشته دانست، چراکه مالیات ها متناسب با درآمد 
مجموعه های گوناگون اخذ نمی شود. شرکت های 
دولتی و خصولتی به ویژه در حوزه معدن و صنایع 
معدنی متناس��ب با س��ودآوری و درآمدزایی خود 
مالیات نمی پردازند. این نقصان به ویژه در موقعیت 
کنونی که ش��اهد افت چش��مگیر فروش نفت در 
س��ایه تحریم های بین المللی هس��تیم، به چشم 
می آید.  در همین حال، شاهد صادرات مواد اولیه 
و خام از کشور هستیم، بدون آنکه به آنها مالیاتی 
اختصاص یابد. این خام فروش��ی به ویژه در زنجیره 
صنایع معدنی از جمله فولاد به چشم می خورد. با 
وجود اینکه مرتب ش��عارهایی مانند جلوگیری از 
خام فروش��ی سر داده می ش��ود اما در عمل شاهد 
صادرات مواد میانی این زنجیره )ش��مش( آن هم 
با قیمت های پایین در بازار جهانی هستیم. بدون 
تردید چنانچه این دست معافیت های بیجا حذف 
شود، زمینه افزایش درآمدهای دولت و مصرف آن 
در صنایع گوناگون فراهم خواهد ش��د. در چنین 
شرایطی نباید انتظار بهبود اوضاع را داشته باشیم. 
البته صنایع معدنی در کش��ور م��ا صادرات محور 
هستند و همین موضوع نیز برگ برنده ای در مسیر 
عملکرد این صنایع به شمار می رود؛ بنابراین حتی 
افت بودجه عمرانی نیز چالشی جدی و اساسی در 
مس��یر تولید و فروش این واحدها ایجاد نمی کند. 
این واحدها می توانند محصولات خود را به سمت 
بازارهای صادراتی س��وق دهن��د و در همین حال 
از امتیازه��ای آن بهره مند ش��وند. به وی��ژه که با 
تغییرات احتمالی در سیاس��ت های جهانی انتظار 
م��ی رود تحریم ه��ا و محدودیت ه��ای بین المللی 
نی��ز برای ای��ن صنای��ع کاهش یاب��د.  در چنین 
ش��رایطی می توان بر چالش های اصلی این صنایع 
تمرکز کرد. مس��ئله مهم و اولویت صنایع معدنی 
و فلزی در کش��ور بهره من��دی از امتیازات ویژه و 
کمک های بی پش��توانه دولتی است. این کمک ها 
که اغلب در قال��ب یارانه انرژی و مواد اولیه ارزان 
در اختیار این صنایع قرار می گیرد، زمینه فعالیت 
رقابتی را از این واحدها سلب می کند. حال انتظار 
می رود با ح��ذف رانت های دولتی این مجموعه ها 
 ب��ا مدیری��ت درس��ت در مس��یر رقابتی ش��دن

گام بردارند. 
درنهایت امید می رود سیاست های مالیاتی دولت 
اصلاح و بدین ترتیب روند کسب درآمدهای دولت 
با تکیه بر منابع مالیاتی افزایش یابد و بدین ترتیب 
کمبودهای موجود در این حوزه برطرف و ش��اهد 
رونق گرفتن صنایع معدنی در کش��ور و اثرگذاری 

هرچه بیشتر آن بر توسعه اقتصادی باشیم.

 تولید آهن اسفنجی 
در فولاد قائنات

به مناس��بت عید س��عید مبع��ث، واحد تولید 
اسفنجی مجتمع فولاد قائنات با حضور رشیدی 
سرپرست شرکت ملی فولاد ایران به بهره برداری 

و تولید رسید.
ب��ه گ��زارش مع��دن نی��وز، در مراس��می که 
در مجتم��ع ف��ولاد قائنات برگزار ش��د عملیات 
بهره ب��رداری و تولی��د آهن اس��فنجی ب��ا حضور 
کارشناس��ان و دس��ت اندرکاران ای��ن مجتمع 
آغاز ش��د. بر اس��اس این گزارش ظرفیت تولید 
آهن اس��فنجی این مجتمع ساعتی ۷۰ تن است. 
گفتنی اس��ت ای��ن مجتمع در منطق��ه محروم 
قائنات در اس��تان خراس��ان جنوبی واقع ش��ده 

است.
واحد احیای مس��تقیم این مجتم��ع با هزینه 
۱۰۰ میلیون یورو احداث شده و به طور متوسط 
برای ۴۰۰ نفر اش��تغال مس��تقیم و برای حدود 
۴هزار نفر اش��تغال غیر مستقیم در منطقه ایجاد 

کرده است.

هزینه سرمایه گذاری طرح احداث کارخانه کربنات کلسیم 
رس��وبی ) PCC( به ظرفی��ت ۲۰ هزار تن س��الانه و آهک 
هیدراته به ظرفیت ۲۰ هزار تن س��الانه در شهرستان داراب 
در حدود ۳۵۰۰ میلیارد ریال برآورد ش��ده است که منجر به 

اشتغال حدود ۶۰ نفر به صورت مستقیم خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران، امیرعل��ی طاهرزاده، مدیرعامل ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدن��ی ایران گفت: هدف از اج��رای این طرح، احداث 
کارخانه تولید آهک هیدراته و کربنات کلسیم رسوبی شامل 
پخت و هیدراته کردن آهک به ظرفیت س��الانه ۲۰ هزار تن 

و همچنین فرآوری تولید کربنات کلس��یم رسوبی به ظرفیت 
س��الانه ۲۰ هزار تن با اس��تفاده از توان بخش خصوصی و با 
عنایت به مزیت نسبی استان به واسطه معادن آهک است که 
بر اس��اس طرح توسعه دیده ش��ده در این پروژه میزان تولید 

سالانه تا ۵۰ هزار تن صورت خواهد گرفت. 
وی در ادامه افزود: براس��اس طرح اولیه مدت ساخت پروژه 
حدود ۳ س��ال در نظر گرفته شده اس��ت که شرکت تهیه و 
تولید م��واد معدنی ایران پ��س از برگ��زاری فراخوان جذب 
س��رمایه گذار موفق شد نس��بت به جذب سرمایه گذار در این 

خصوص)شرکت سیمان داراب( اقدام کند.

طاهرزاده خاطر نش��ان کرد: با توجه به افزایش چش��مگیر 
سطح نیاز صنایع گوناگون به آهک در سال های اخیر به سبب 
احداث واحدهای تولیدی جدید و نیز طرح های توسعه ای در 
بخش های مختلف صنعتی از یک سو و از سوی دیگر به علت 
افزایش نرخ حامل های انرژی به عنوان بخشی از طرح تحول 
اقتصادی دولت و نیز ب��ا عنایت به افزایش هزینه های تأمین 
حامل ه��ای انرژی در آینده نزدی��ک و در پی اجرای فازهای 
بع��دی هدفمندی یارانه ها، قابل پیش بینی اس��ت که تأمین 
نیاز کشور به آهک در سال های آتی نیازمند توسعه روزافزون 

این صنعت باشد.

مدیرعام��ل ش��رکت تهی��ه و تولی��د م��واد معدن��ی ایران 
خاط��ر نش��ان کرد: در س��ال های اخی��ر اح��داث واحدهای 
جدید تولید آهک با اس��تفاده از فن��اوری روز دنیا به منظور 
بهینه س��ازی مصرف انرژی جهت کاه��ش هزینه های تولید 
و افزایش تولید آهک در دس��تور کار ایمپاس��کو قرار گرفته 
اس��ت که پ��روژه آه��ک داراب در همین راس��تا و به منظور 
تولید آه��ک کلوخ��ه، هیدراته و کربنات کلس��یم رس��وبی 
)PCC( ب��ا ن��گاه تامین نی��از داخل و بازاره��ای بین المللی 
 ب��ه واس��طه مزیت های نس��بی کش��ور در نظر گرفته ش��ده

 است.

افزایش تولید آهک در دستور کار ایمپاسکو 

گروهمعدن

در پنج��اه و هفتمی��ن برنام��ه پوی��ش تدبیر و 
امی��د برای جهش تولید، ط��رح ملی انتقال آب از 
خلیج ف��ارس به ۷ اس��تان واقع در فلات مرکزی و 
ش��رق کشور با س��رمایه گذاری ۱۲۸ هزار میلیارد 
تومان با حضور ویدئو کنفرانس��ی رئیس جمهوری 

افتتاح شد.
ای��ن ط��رح زیربنایی که ب��ه محرومیت زدایی و 
توس��عه متوازن ثروت در کش��ور کم��ک می کند، 
ب��ه هم��ت متخصصان داخل��ی و بخش خصوصی 
به سرانجام رسیده اس��ت و فلات مرکزی و شرق 

کشور را متحول می کند.
با تکمیل س��ه خط پروژه مهم و ملی انتقال آب 
خلیج فارس ب��ه فلات مرکزی ای��ران، در مجموع 
۵۵۰ میلیون متر مکعب آب شیرین از خلیج فارس 

به فلات مرکزی ایران منتقل می شود.
ب��رای اج��رای این طرح ه��ا ک��ه در مجموع با 
لوله گ��ذاری ب��ه ط��ول ۳ه��زار و ۷۰۰ کیلومت��ر 
آب خلیج ف��ارس و دری��ای عمان را به ۷ اس��تان 
ش��امل هرم��زگان، کرم��ان، خراس��ان جنوب��ی، 
خراس��ان رضوی، ی��زد، اصفه��ان و سیس��تان و 
بلوچس��تان منتقل می کن��د ۱۲۸ ه��زار میلیارد 
توم��ان اعتب��ار پیش بین��ی ش��ده اس��ت. ای��ن 
 طرح ه��ا برای ۷۰ ه��زار نفر اش��تغال زایی خواهد 

داشت.
پ��روژه انتق��ال آب از اس��تان هرم��زگان آغ��از 
می ش��ود و در مس��یر کرمان و خراسان جنوبی به 
خراس��ان رضوی انتقال خواهد یاف��ت و می تواند 
به توس��عه صنایع گلخان��ه ای و واحدهای صنعتی 
و معدن��ی بزرگ این اس��تان ها کم��ک کند. نکته 
مه��م اینکه آب اس��تحصال ش��ده در ای��ن پروژه 
از نظر قیمتی در مقایس��ه با کش��ورهای حاش��یه 
 خلیج ف��ارس از جمله عمان و ام��ارات ۲۰ درصد 

ارزان تر است.
خط نخس��ت آب خلیج فارس را به اس��تان های 
هرمزگان، کرمان و ی��زد منتقل می کند، چند ماه 
پیش توس��ط رئیس جمه��وری به طورکامل افتتاح 
ش��د. این ط��رح در فازهای ی��ک، ۲ و ۳ به طول 
۸۲۰ کیلومتر، با ۱۲ باب ایس��تگاه پمپاژ، با حجم 
س��رمایه گذاری ۲۰ هزار میلی��ارد تومانی اجرایی 
شده که ظرفیت اشتغال زایی آن در دوران ساخت 
)تاریخ ش��روع ۱۳۹۱ و تاریخ اتم��ام ۱۳۹۹( ۱۶ 

هزار نفر برآورد شده است.
ب��ه  آب خلیج ف��ارس  انتق��ال  دوم  در خ��ط   
اس��تان های کرمان، خراس��ان جنوبی و خراس��ان 

رضوی پیش بینی شده است.
ای��ن طرح به طول یک ه��زار و ۵۵۰ کیلومتر با 
۱۸ باب ایس��تگاه پمپاژ آب، با سرمایه گذاری ۴۷ 
هزار میلیارد تومانی اجرایی ش��ده و برای ۳۰ هزار 
نفر اش��تغال زایی به دنبال دارد. تاریخ ش��روع این 
طرح امس��ال و تاریخ پای��ان آن ۱۴۰۴ پیش بینی 

شده است. 
در خ��ط س��وم، آب خلیج فارس به اس��تان های 
یزد و اصفهان منتقل می ش��ود. این طرح به طول 
۹۱۰ کیلومت��ر ب��ا ۱۰ باب ایس��تگاه پمپاژ آب، با 
س��رمایه گذاری ۳۵ هزار میلی��ارد تومانی اجرایی 
ش��ده و برای ۱۴ هزار نفر اش��تغال زایی به دنبال 
دارد. تاریخ ش��روع این طرح امسال و تاریخ پایان 

آن ۱۴۰۴ پیش بینی شده است. 
 در خ��ط چه��ارم، انتقال آب دری��ای عمان به 
اس��تان سیس��تان و بلوچس��تان پیش بینی شده 
اس��ت. ای��ن طرح به ط��ول ۸۲۰ کیلومت��ر با ۱۱ 
باب ایس��تگاه پمپاژ آب، با سرمایه گذاری ۳۹ هزار 
میلیارد تومانی اجرایی ش��ده و برای ۱۰ هزار نفر 
اش��تغال زایی به دنبال دارد. تاریخ شروع این طرح 
امس��ال و تاریخ پایان آن ۱۴۰۴ پیش بینی ش��ده 

است. 
همچنی��ن قطع��ه ۲ خ��ط ی��ک انتق��ال آب 
خلیج فارس به سرچش��مه و قطعه س��ه خط یک 
انتق��ال آب خلیج فارس ب��ه اردکان )چادرملو( به 
بهره برداری رس��ید، عملیات اجرایی خط ۲ انتقال 
آب خلیج فارس به اس��تان های خراسان جنوبی و 
خراس��ان رضوی، عملیات اجرایی خط سه انتقال 
آب خلیج ف��ارس ب��ه اس��تان اصفه��ان و عملیات 
اجرای��ی انتق��ال آب دری��ای عم��ان از چابهار به 

زاهدان آغاز شد.

انتقال آب به شرق کشور جزو آرزوهای  �
همه مسئولان بوده است

رئیس جمه��وری در آیی��ن بهره ب��رداری و آغاز 
عملی��ات اجرای��ی ۵ بخ��ش از ط��رح انتقال آب 
خلیج ف��ارس و دری��ای عم��ان ب��ه اس��تان های 
هرمزگان، کرمان، یزد، اصفهان، خراس��ان جنوبی، 
خراس��ان رضوی و سیستان و بلوچستان در پنجاه 
و هفتمین پویش تدبیر و امید برای جهش تولید، 
با اش��اره به اقدامات انجام ش��ده در این دولت در 
زمین��ه آب و خاک، گفت : در دولت های یازدهم و 
دوازده��م در آب و خ��اک نه یک جهش بلکه یک 

انقلاب بزرگ رخ داده است.
وی ط��رح انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان 
به مرکز و منطقه شرق را یک طرح بسیار عظیم و 
تاریخی در توس��عه متوازن کشور برشمرد و گفت: 
این طرح جزو آرزوهای همه مسئولان کشور بوده 
است و بس��یار خوشحالیم که شاهد بهره برداری و 

آغاز عملیات اجرایی آن هستیم.
رئیس جمه��وری ب��ا تبری��ک فرارس��یدن م��اه 
ش��عبان، اظهارکرد: اجرای طرح عظیم انتقال آب 
از خلیج ف��ارس و دریای عم��ان به فلات مرکزی و 
مناطق شرقی کش��ور علاوه بر فراهم آوردن بستر 
توس��عه این مناط��ق، دس��تاوردهای افتخارآمیز 
دیگری نیز داش��ت و امروز به لطف تلاش و ابتکار 
جوانان کشورمان در ش��رکت های دانش بنیان در 
س��اخت پمپ های مورد نیاز این خط��وط انتقال 
آب به خودکفایی رس��یده ایم. روحانی با اشاره به 
س��وابق مطالع��ات این طرح عظیم مل��ی، تصریح 
کرد: کارشناس��ان محیط زیس��ت نگران بودند که 
بازگرداندن پس آب دستگاه های آب شیرین کن به 
خلیج فارس باعث آسیب به محیط زیست شود، لذا 
اجرای این طرح را با پذیرش هزینه اجرا و عملیات 
بیشتر، مشروط به انتقال پس آب دستگاه های آب 
ش��یرین کن به دریای عمان کردیم که مخاطرات 
زیس��ت محیطی نداشته باش��د.رئیس جمهوری با 
بیان اینکه کش��ورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس 
سال هاست که اقدام به برداشت آب از خلیج فارس 
کرده ان��د، تاکید کرد: وزارت ام��ور خارجه باید به 
طور جدی پیگیر اجرای ملاحظات محیط زیستی 
از سوی کشورهای دیگری باشد که از سال ها قبل 
اقدام به برداشت و شیرین کردن آب از خلیج فارس 
کرده اند. روحانی با اش��اره به تامین اعتبارات مورد 
نی��از بخش خصوص��ی برای اجرای پ��روژه عظیم 
انتقال آب به مرکز و شرق کشور از محل صندوق 
توسعه ملی، خاطرنش��ان کرد: منابع این صندوق 
که در اجرای بس��یاری از پروژه های عمرانی کمک 
حال ما بوده اس��ت، عمدتا در سال های ۹۴ و ۹۵ 
که به لط��ف اجرای برجام وضعی��ت درآمد نفتی 
کش��ور بهبود یافت، تامین ش��ده و در واقع منابع 
مالی امروز آن مرهون تلاش های بخش سیاس��ت 

خارجی دولت است.
افزایش سهم کشورمان از شیرین سازی  �

آب دریا 
علیرض��ا رزم حس��ینی، وزیر صنع��ت، معدن و 
تج��ارت در آیی��ن بهره ب��رداری و آغ��از عملیات 
اجرایی طرح انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان 
به استان های شرقی و فلات مرکزی ایران را یکی 
از روزهای مان��دگار و تاریخی در تاریخ چند هزار 

ساله کهن ایران زمین نامید.

وی افزود: امس��ال با همه تنگناها و تحریم های 
ظالمانه دش��منان ام��ا با به ثمر نشس��تن رویایی 
ناباورانه انتقال آب از دریا به صحرا س��الی ماندگار 

در تاریخ تابناک ایران خواهد بود.
وی ب��ا بیان اینکه قطع��ه اول خط انتقال آب از 
هرمزگان به معادن گل گهر در اس��تان کرمان آبان 
ماه امس��ال افتتاح شد، بیان کرد: قطعه ۲ و ۳ این 
خ��ط از گل گهر به مس سرچش��مه به طول ۱۵۰ 
کیلومتر و از مس سرچش��مه ب��ه اردکان به طول 
۵۵۰ کیلومت��ر و در کل با طول خط انتقال ۸۲۰ 

کیلومتر از خلیج فارس تا اردکان افتتاح شد.
وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت این خط انتقال 
را که به خط انتقال امید نامگذاری ش��ده اس��ت، 
هدیه ای برای نسل آینده و اتفاقی بزرگ در تاریخ 

ایران دانست.
رزم حس��ینی ب��ا اش��اره ب��ه تاکی��دات مق��ام 
معظ��م رهب��ری در خصوص انتق��ال آب، تصریح 
س��خنرانی  در   ۱۳۹۷ س��ال  در  ایش��ان  ک��رد: 
خ��ود فرمودن��د ک��ه انتق��ال آب از خلیج ف��ارس 
ب��ه فلات مرکزی و ش��رق کش��ور اتف��اق و کاری 
بس��یار مهم و حائز اهمیت اس��ت و از مس��ئولان 
 خواس��تند که ب��ه صورت ج��دی در ای��ن حوزه 

وارد شوند.
وی همچنین با اشاره به تاکیدات رئیس جمهوری 
در خصوص این پروژه گفت: رئیس جمهوری نیز از 
مسئولان خواسته بودند که بخش خصوصی را در 
تولی��د آب برای ایجاد بازار مبادله ای بدون دخالت 
دولت تش��ویق کنند. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با بیان اینکه خدای س��بحان را ش��اکریم که این 
رویایی ناباورانه محقق ش��ده اس��ت اضافه کرد: با 
انتقال ۸۲۰ کیلومتر )خط اول( همزمان خط دوم 
از همین مسیر از هرمزگان به استان های خراسان 
جنوبی و خراسان رضوی به طول یک هزار و ۵۵۰ 
کیلومتر خواهد رفت. رزم حس��ینی یادآوری کرد: 
البت��ه حدود ۳۵ درص��د از این خط به طول ۴۰۰ 
کیلومتر انجام ش��ده اس��ت که نکته حائز اهمیتی 

است.
وی با اشاره به خط سوم از این انتقال ادامه داد: 
خط سوم از اس��تان هرمزگان به اصفهان به طول 
۹۲۰ کیلومت��ر خواهد رفت ک��ه اقدامات اجرایی 

برای انجام آن نیز صورت گرفته است.
وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تجارت تصری��ح کرد: 
خ��ط چهارم انتقال نیز برای اس��تان سیس��تان و 
بلوچس��تان از مس��یر چابهار تا زابل به طول ۸۲۰ 
کیلومتر خواهد بود که توس��ط شرکت های بزرگ 

صنایع معدنی و پتروشیمی انجام می شود.
رزم حسینی همچنین با اشاره به دستاوردهای 
این ابر پروژه مهم و اس��تراتژیک گفت: تأمین آب 

پایدار و جدید، تحول اقتصادی با توجه به فعالیت 
ش��رکت های بزرگ معدنی و پتروشیمی در مسیر 
انتقال، محرومیت زدایی و توس��عه متوازن، تثبیت 
جمعیت در شرق کشور و جلوگیری از مهاجرت و 
حاشیه نشینی، اشتغال پایدار و استفاده شهرک ها 
و نواح��ی صنعتی در طول مس��یر از آب پایدار از 

دستاوردهای این ابر پروژه ملی است.
وی همچنین با اش��اره ب��ه توجهات مقام معظم 
رهبری و ریاس��ت جمهوری در خصوص توس��عه 
سواحل مکران تصریح کرد: خط ۴ این پروژه مهم 
سبب آبادانی هرچه بهتر سواحل مکران و استفاده 
پروژه های مهم مستقر در این منطقه ژئوپلتیکی از 
این آب می باش��د. وزیر صنعت، معدن وتجارت با 
اشاره به الزامات اجرای این پروژه گفت: کشورهای 
حاش��یه خلیج فارس روزانه ۲۶ میلیون متر مکعب 
از آب ش��یرین دریا استفاده می کنند و سهم ما با 
اج��رای این پروژه مهم ۶۰۰ ه��زار متر مکعب در 
روز خواه��د بود که فاصله زیادی با رقم اس��تفاده 
کشورهای حاشیه خلیج فارس داریم، پس افزایش 
سهم کشورمان از آب خلیج فارس از الزامات است. 
وی در ادامه از همت استانداران ۷ استان درگیر با 
این پروژه، به خصوص اس��تان هرمزگان که در بدو 
ش��روع پروژه همکاری خوبی داش��ته است، تشکر 

کرد.
وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت همچنین از 
پیگیری ه��ای نماین��دگان ۷ اس��تان در مجلس، 
محیط زیس��ت  س��ازمان  رئی��س  نی��رو،  وزی��ر 
کار  مقدم��ات  ک��ه  مل��ی  توس��عه  صن��دوق  و 
عم��ل ب��ه  تقدی��ر  اس��ت،  آورده  فراه��م   را 

آورد.
وزیر صنعت، معدن وتجارت در ادامه با تش��کر 
از توجه��ات ج��دی رئیس جمه��ور به ای��ن پروژه 
مه��م، گف��ت: رئیس جمه��ور در س��ال ۱۳۹۶ از 
محل اعتبارات صندوق توس��عه ملی برای ش��روع 
اختص��اص داد  بودج��ه  میلی��ون دلار  کار ۴۰۰ 
ک��ه تاکن��ون ۲۸۰ میلی��ون دلار آن را اس��تفاده 
کرده ای��م و تاکیدات رئیس جمهوری برای ش��روع 
عملی��ات اجرایی خطوط دوم و س��وم و همچنین 
 خ��ط چهارم به سیس��تان و بلوچس��تان نیز قابل 

تقدیر است.
رزم حس��ینی با اش��اره به دیداری که در س��ال 
۱۳۹۸ ب��ا مق��ام معظ��م رهبری داش��ته اس��ت، 
گف��ت: در آن دیدار در مش��هد ایش��ان از اجرای 
پروژه انتقال آب بس��یار خرس��ند بودند و دستور 
دادن��د که در این راس��تا تمام��ی اقدامات لازم و 
مورد نیاز انجام ش��ود که به ح��ول و قوه الهی این 
 موضوع نیز به خوبی و با خرسندی ایشان در حال

 انجام است.

نگرانی از تامین آب نداریم �
معاونت  اردش��یر س��عدمحمدی، سرپرس��ت 
مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
وتج��ارت با ارائه گزارش ب��ه رئیس جمهوری در 
مراس��م بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی طرح 
انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان گفت: مس 
سرچش��مه با افتتاح پروژه های جدید سالانه به 
۳۱ میلیون مترمکعب آب نی��از دارد و با افتتاح 
)قطعه دوم( خط یک انتقال آب از خلیج فارس به 

سرچشمه، نگرانی از تامین آب نداریم.
وی اف��زود: با افتت��اح )قطع��ه دوم( خط یک 
انتقال آب از خلیج فارس به سرچش��مه، نگرانی 

از تامین آب نداریم.
وی با تأکید بر اینکه مس سرچش��مه با افتتاح 
پروژه های جدید سالانه به ۳۱ میلیون مترمکعب 
آب نیاز دارد، گفت: سه طرح جدید شامل معادن 
دره آل��و و دره زار و همچنی��ن مس سرچش��مه 
۸۰۰ میلی��ون دلار به درآمدهای ش��رکت مس 

اضافه می کند.
سرپرس��ت معاون��ت معادن و صنای��ع معدنی 
وزارت صنعت، معدن وتجارت اضافه کرد: امسال 
برای نخس��تین بار تولید مس کاتد با رش��د ۱۲ 
درصدی نس��بت به س��ال قبل به ۲۸۰ هزار تن 

رسیده است.
توس�عه  � پای�داری  در جه�ت  گام�ی 

برداشته شد
محمود حس��ینی، مدیرعامل شرکت تامین آب 
اس��تان اصفه��ان در آیین انتق��ال آب خلیج فارس 
به اس��تان اصفهان گفت: بار س��نگینی از کشور به 
دوش اس��تان اصفهان اس��ت و ۶۸درصد فولاد در 
این اس��تان تولید می ش��ود؛ امید می رود در مدت 
۵ س��ال انتقال آب به دست مرکزی ایران و استان 
اصفه��ان انجام ش��ود تا گامی در جه��ت پایداری 

توسعه برداریم.
وی افزود: کنسرسیومی از صنایع استان اصفهان 
و دیگر س��رمایه گذاران از ۲سال قبل به نام شرکت 
تامین آب اصفهان تشکیل شده و با مطالعات مورد 
نظر مس��یر و بهینه از خلیج فارس به اصفهان را به 
۹۱۰ کیلومت��ر را انتخاب کردند و خوش��بختانه با 
حمایت سهامداران این شرکت، اکنون طرح آماده 
افتتاح است تا تامین آب پایدار برای صنایع استان 
اصفهان تامین ش��ده و به توسعه صنایع این استان 

بینجامد.
حس��ینی افزود: بار س��نگینی از کشور بر دوش 
این استان است. ۶۸ درصد فولاد کشور ۲۶ درصد 
فرآورده های نفتی و ۸ درصد تولید برق در اصفهان 
تامین می ش��ود انتظار م��ی رود و رئیس جمهوری 
امکان اس��تفاده از صندوق توس��عه ملی را برای ما 
فراه��م کنید تا این طرح عظی��م در زمان مقرر به 
انجام برس��د. مدیرعامل ش��رکت تامین آب استان 
اصفهان گفت: امیدواریم با مشارکت شرکت تامین 
و انتقال آب خلیج فارس و ش��خص مهندسی یاری 
و همکاران ایشان و اس��تفاده از زیرساختهایی که 
در ۷س��ال گذشته انجام ش��ده بتوانیم در مدت ۵ 
سال آب را به دشت مرکزی ایران و استان اصفهان 
برس��انیم و گامی در جهت پایداری توسعه داشته 
باش��یم و با اجرای طرح های دیگر از منابع داخلی 
درون س��رزمینی در جه��ت پای��داری زاینده رود 

استفاده کنیم .

تحول اقتصادی در شرکت های معدنی
با انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان به استان های شرقی و فلات مرکزی رقم می خورد
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رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور: 

اکتشاف سیستماتیک از برنامه های اصلی سازمان زمین شناسی است 

تقویت انگیزه معدنکاران با اکتشافات عمقی 

رئیس سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور به 
ریش��ه یابی وضعیت نامطلوب اکتش��اف پرداخت وگفت: این 
مهم به واسطه به ثمر نرسیدن ذخایر کشف  شده از یک طرف 
و م��وازی کاری ارگان های اکتش��افی بدون داش��تن برنامه ای 

واحد از طرف دیگر شکل گرفته است.
و  زمین شناس��ی  س��ازمان  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
اکتشافات معدنی کش��ور، علیرضا شهیدی با اشاره به اهمیت 
ایجاد ش��رایط مناسب برای س��رمایه گذاران بخش خصوصی 
گفت: ایج��اد انگی��زه جهت توس��عه س��رمایه گذاری بخش 
خصوصی از موارد کلیدی است. متاسفانه شاهد ضعف حضور 
س��رمایه گذار داخلی در بخش اکتشاف کشور هستیم که این 

مهم باید از طریق اصلاح قوانین مورد بازبینی قرار گیرد.
وی خاطرنش��ان کرد: البته یکی از مهم ترین دستاوردهای 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور در یک 
س��ال گذش��ته تقویت ارتباط با بخش خصوصی بوده اس��ت. 
درحال حاضر با ش��رکت های خصوصی مطرح در سطح کشور 

همکاری های خوبی صورت گرفته است.
ش��هیدی با اشاره به اهمیت جذب سرمایه گذار خارجی نیز 
گفت: ب��ا تدوین قوانین و مقررات لازم باید دس��ت به جذب 
نی��روی خارجی زد که در این بین آموزش نیروی انس��انی با 
کمک دانش روز دنیا و بهره گیری از دستگاه ها و ماشین آلات 

جدید می تواند به وضع مطلوب در اکتشاف کمک کند.
مع��اون وزیر صنعت، معدن وتجارت درباره نقش س��ازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور در توسعه اکتشافات 

کش��ور گف��ت: س��ازمان های زمین شناس��ی در دنی��ا ج��زو 
قدیمی ترین نهادهای حاکمیتی هس��تند که تقریبا در تمامی 
کشورهای دنیا تاسیس شده و به صورت دولتی اداره می شوند.
ب��ه گفته وی، این س��ازمان ها ب��ا توجه به ماهی��ت ذاتی، 
بیش��ترین تولید اطلاعات پایه را به عهده داشته و غالبا نقش 
عمومی نگ��ری، ژرف نگری و آینده نگری را در جهت توس��عه 
و پیش��رفت کش��ور ها ایفا می کنند و با توجه به این موضوع 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور نیز از دهه 
۴۰ طرح های اکتش��افات موضوعی را توسط کارشناسان این 

سازمان و با همکاری شرکت های خارجی آغاز کرد.
ش��هیدی ادامه داد: این اکتشافات مقدمه ای بود تا سازمان 
زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کش��ور با توجه به نیازهای 
کش��ور از دهه ۸۰ در قالب اکتشافات سیستماتیک شناسایی 
مناطق امیدبخش در قالب ۲۰ زون پر ظرفیت کش��ور را آغاز 

کند.
رئیس س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور با 
بیان این که با توجه به ظرفیت بالای معدنی کشور اکتشافات 
زون های بیست گانه دوم در اواسط دهه ۸۰ شروع شد، تصریح 
کرد: در مجموع اکتش��افات زون های بیس��ت گانه اول و دوم 
حدود ۹۴۵ هزار کیلومتر از مس��احت کشور با مقیاس یکصد 
هزارم مورد بررسی قرار گرفت و در نتیجه تعداد بسیار زیادی 

آنومالی کشف شد.
مع��اون وزی��ر صنعت، مع��دن وتجارت درباره آغ��از به کار 
اکتشافات سیستماتیک در کشور گفت: بر اساس بررسی های 

انجام شده توسط کارشناسان اکتشافی سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی از س��ال آینده اکتش��اف سیستماتیک با 
مقیاس پنجاه هزارم در چهار لایه ژئوش��یمی، فلزی، غیرفلزی 
و س��نگ های نیمه قیمت��ی در نواحی مس��تعد و اولویت اول 
سازمان آغاز می ش��ود. لازم به ذکر است که این لایه ها روی 
لایه زمین شناس��ی و تصاویر ماه��واره ای جدید قرار خواهند 
گرف��ت که در مجموع تعداد ش��ش لایه در هر س��لول پنجاه 

هزارم تهیه خواهد شد.
وی درباره اهمیت توسعه اکتشافات سیستماتیک در کشور 
گفت: اکتش��اف سیس��تماتیک که از برنامه هفتم توس��عه از 
برنامه های اصلی س��ازمان خواهد بود، مطمئنا تکمیل کننده 
اکتش��افات قبلی اس��ت. ش��هیدی تصریح کرد: امیدواریم با 
اکتش��اف سیس��تماتیک ذخایر معدنی کش��ور، برنامه ریزی 
جه��ت اس��تخراج ذخایر موجود بهتر ش��ود. در این بین باید 
بر به روزرس��انی نقش��ه ها و داده های اکتش��افی کشور تاکید 
کرد. همچنین باید شناس��ایی ذخایر پنهان برای تامین مواد 
اولی��ه صنایع معدنی در س��ال های آینده را م��ورد توجه قرار 
داد. مع��اون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به اهمیت 
اکتشاف برای صنایع معدنی گفت: یکی از دغدغه های صنایع 
معدنی تامین س��نگ به عنوان خوراک اولیه است. در کشور 
حدود ۲میلیارد و ۶۰۰ میلیون تن ذخیره قطعی س��نگ آهن 
وجود دارد و برداش��ت سالیانه حدود ۹۵ تا ۱۰۰ میلیون تن 
اس��ت. بنابراین در صورت استمرار این روند، کمتر از دو دهه 

آینده ذخایر فعلی به اتمام خواهد رسید.

رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور 
تاکید کرد: برای استمرار زنجیره تامین مواد اولیه شرکت های 
فولادسازی، شناسایی و اکتشاف ذخایر پنهان اهمیت دوچندان 
دارد. شایان ذکر است؛ توسعه اکتشافات در کشور سنگ بنای 
معدنکاری محس��وب می شود اما این حوزه روندی نامناسب را 
طی کرده است. فعالان بخش معدن اعتقاد دارند که اکتشاف 
مواد معدنی مهم ترین رکن آغاز هر پروژه معدنی بوده و اجرای 
صحیح آن می تواند موفقیت معدن��کاری را تضمین کند. این 
در حالی اس��ت که اکتشاف در کشور ما با چالش های اساسی 
از جمل��ه ضعف قوانین و مقررات حاکم بر فعالیت های معدنی، 
ضعف توان مالی اشخاص حقیقی و حقوقی، معارضان محلی، 
مش��کلات تامین س��وخت و آب، احداث راه دسترس��ی، تورم 
و گران��ی پی درپی هزینه های خدماتی و کارشناس��ی و ضعف 
کارشناسان و مدیران ماهر و باتجربه رو به رو است. درباره اینکه 
وضعیت نامطلوب اکتشاف ریش��ه در چه مواردی دارد باید از 
به ثمر نرس��یدن ذخایر کشف ش��ده و موازی کاری ارگان های 
اکتشافی بدون داشتن برنامه ای واحد نیز سخن گفت. در ادامه 
از آنجا که نقش بخش خصوصی در این عرصه حیاتی اس��ت، 
نقش این بازیگر را نیز نباید دست کم گرفت. با توجه به اینکه 
اکتش��اف همچون وجوه دیگر معدنکاری )از جمله استخراج و 
فرآوری( به منابع مالی بس��یار هنگفتی نیاز دارد گاهی بخش 
خصوص��ی به دلیل مش��کل مالی نمی توان��د در آن ورود پیدا 
کند. این در حالی اس��ت که توس��عه اکتشاف به حضور بخش 

خصوصی داخلی و خارجی نیاز دارد.

بنیانگذار ایمیدرو گفت: برای آنکه در تامین س��نگ آهن با 
مشکل مواجه نشویم باید به دنبال تقویت تجهیزات اکتشافات 

معدنی باشیم.
مصطفی م��وذن زاده در گفت وگو با بیرونی��ت مطرح کرد: 
درحال حاضر مشکلی برای تامین سنگ آهن در کشور نداریم 
ام��ا باید برای س��ال های آین��ده و در ش��رایط مختلف تولید 

سنگ آهن در کشور بررسی شود.
او با بیان اینکه اکتش��افات در کش��ور نیاز به تقویت دارد، 

تصریح کرد: اکتش��افات عمقی را بای��د پیگیری کنیم چرا که 
در کش��ور معادن زیرزمینی وجود دارد که ذخایر سنگ آهن 
آنه��ا باقی مانده اس��ت و باید به س��مت تقوی��ت تجهیزات و 
فناوری های مدرن را در راستای اکتشافات عمیق گام برداریم.
موذن زاده در ادامه درباره پیش بینی اتمام ذخایر سنگ آهن 
کشور گفت: با محاسباتی که انجام شده است برخی معتقدند 
بع��د از س��ال ۱۴۰۴ ما با مش��کل تامین س��نگ آهن مواجه 
خواهی��م ش��د و گمانه زنی ها در میزان تولید ومصرف نش��ان 

دهنده آن اس��ت ک��ه در پیش بینی ها دچار افراط هس��تیم. 
بنیانگ��ذار ایمیدرو در ادامه بزرگ ترین مش��کل بخش معدن 
را اکتشاف دانست و گفت اینکه در تولید سنگ آهن در آینده 
دور ممکن اس��ت با مشکل مواجه ش��ویم نخستین دلیل آن 
این اس��ت که در فناوری اکتشافات عقب هستیم معادن باید 
آمادگی داش��ته باش��ند تا به سمت ریس��ک پذیری در حوزه 
اکتش��اف گام بردارند البته از سوی دیگر بلوکه کردن معادن 
توس��ط بخش دولتی و خصوصی از دیگر مشکلات در بخش 

مع��دن اس��ت. به گفته او در کنار اکتش��افات ب��ه روز کردن 
فن��اوری، خلاقیت و نوآوری در بخش مع��دن می تواند نقش 

بسزایی در پیشرفت کشور داشته باشد.
موذن زاده خاطرنش��ان ک��رد: دنیا در بخش اکتش��افات با 
تحولات مواجه ش��ده اس��ت و ایران نیز باید در بخش معدن 
در راس��تای تامی��ن تجهی��زات معدنی و اکتش��افات عمیق 
 بروی��م از س��وی دیگ��ر انگی��زه اکتش��افات را در معدنکاران

تقویت کنیم.

محدودیت های بودجه ای مانع توسعه اکتشاف
ملیکا انصاری

چن��دی پی��ش وزی��ر صنع��ت، 
مع��دن و تج��ارت با بی��ان اینکه 
ب��رای  مس��ئولیت ها  از  بخش��ی 
کش��ف و بهره ب��رداری از معادن 
ب��ه ش��ورای مع��ادن اس��تان ها 
واگذار ش��ده، گفت در اکتش��اف 
معادن خیلی فقی��ر بوده و موفق 
جدی��دی  اکتش��افات  نش��دیم 
داش��ته باش��یم و همه اکتشافات 
 ما مربوط به س��ال های گذش��ته

است. 

حال مسئله ای که مطرح می شود 
آن اس��ت که دلیل ای��ن کمبود 
اکتشافات چیست و چرا طی این 
س��ال ها باوجود تاکید بر اقتصاد 
مقاومت��ی و ضرورت اس��تفاده از 
مناب��ع و معادن طبیعی کش��ور، 
اکتش��افات جدید معدنی آن طور 
که باید مورد توج��ه قرار نگرفته 

است. 
ای��ن موض��وع، »روزگار  درب��اره 
معدن« با کارشناس��ان و فعالان 
مرتبط ب��ه این ح��وزه گفت وگو 

کرد:

رکورد١٣ساله تولیدگندله 
در چادرملو شکسته شد

مدی��ر مجتم��ع صنعت��ی چادرمل��و گف��ت: در 
تاری��خ ۲٣ اس��فند ماه توانس��تیم رک��ورد جدید 
 تولی��د در کارخان��ه گندله س��ازی چادرملو را رقم 

بزنیم.
به گزارش روابط عمومی چادرملو ، وحید خلیلی 
گفت: تولید گندله در آس��تانه سال جدید به بیش 
از ٣ میلیون و شش��صد و ش��صت هزار تن رسیده 
اس��ت که از زمان راه اندازی این واحد، بی س��ابقه 

بوده است.
وی اظه��ار ک��رد: کس��ب این موفقی��ت بزرگ 
محت��رم  مدیرعام��ل  تق��ی زاده،  تاکی��دات  ب��ا 
ش��رکت چادرمل��و جه��ت تحقق جه��ش تولید 
در تمام��ی واحده��ای زیر مجموع��ه ش��رکت و 
 هم��ت و همدلی تم��ام همکاران به  دس��ت آمده 

است.
ی��اد آوری می ش��ود ظرفی��ت اس��می کارخانه 
گندله س��ازی چادرملو ٣ میلی��ون و ۴۰۰ هزارتن 

در سال است.

۵.۲ درصد، سهم پروژه های 
معدنی از سرمایه گذاری 

مصوب خارجی

از ابت��دای امس��ال ت��ا پای��ان بهمن م��اه، برای 
۱٣۵ط��رح و پ��روژه س��رمایه گذاری خارج��ی در 
بخش ه��ای مختل��ف صنعت، مع��دن و تجارت به 
تصویب رس��یده ک��ه ۵.۲ درصد آن ب��ه طرح ها و 
پروژه ه��ای بخش معدن کش��ور اختص��اص یافته 
اس��ت. به گزارش ایس��نا، بر این اساس آمار وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت نش��ان می دهد که یک 
میلیارد و ۸۲۱ میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی 
در بخش های صنعت، معدن و تجارت در مدت ۱۱ 
ماهه ۱٣۹۹ به تصویب رسیده که در مقایسه با ۱۱ 
ماهه سال گذش��ته، ۱۱٣.۲ درصد افزایش داشته 
اس��ت. این میزان س��رمایه گذاری مربوط به ۱٣۵ 
طرح و پروژه است شامل ۸۸.۹ درصد طرح و پروژه 
صنعت��ی، ۵.۲ درصد پروژه ه��ا و طرح های معدنی 
و ۵.۹ درص��د متعلق به پروژه های تجاری اس��ت. 
مجم��وع طرح های ک��ه از ابتدای امس��ال تا پایان 
بهمن ماه برای س��رمایه گذاری به تصویب رس��یده 
اس��ت، به لحاظ تع��داد، افزای��ش ۶۴ درصدی در 

مقایسه با ۱۱ ماهه سال گذشته ثبت کرده است.

 افق پیش روی
 ١۴۰۰ سازمان زمین شناسی

به لح��اظ لزوم بررس��ی پروژه ه��ای پیش روی  
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی در 
س��ال۱۴۰۰، معاونت های اکتشاف و زمین شناسی 
با هدف یکپارچه س��ازی مطالع��ات فنی و میدانی 
برگه ه��ای  تهی��ه  اکتش��افی،  محدوده ه��ای  در 
زمین شناس��ی، مطالعه مخاطرات زمین شناسی و 
مهندس��ی، پیش بینی و برنامه ریزی جهت تامین 
اعتب��ار، ب��رآورد می��زان اعتب��ارات ماموریت های 
ذیرب��ط، برنامه ری��زی جه��ت انج��ام فرآیندهای 
نظارت��ی و کنت��رل پ��روژه و نی��ز برنامه ری��زی 
جه��ت انج��ام امور آزمایش��گاهی  و... نشس��تی با 
حض��ور معاونت ه��ا و مدی��ران کل گروه های فنی، 
مدیریت ه��ای برنامه ری��زی، نظ��ارت و ارزیاب��ی، 
حوزه ریاست و علیرضا ش��هیدی ریاست سازمان 
 ب��ه  ط��ور جداگانه ب��ا معاونت های فنی س��ازمان
برگزار شد. به گزارش معدن نیوز، بر همین اساس 
مقرر شد؛ در مجموع ٣۵۶ پروژه در سال۱۴۰۰در 
بخش های اکتشاف ذخایر معدنی، تهیه نقشه های 
زمین شناس��ی، مخاطرات و مهندسی و نقشه های 

ژئوشیمی انجام شود.

اخبار

هلدینگ های اکتشافی در راه توسعهکمبود سرمایه، مانع اکتشاف

سخن پایانی...

مهدی کرباس��یان، رئیس پیشین 
هی��ات عامل ایمی��درو در گفت وگو 
ب��ا »روزگار معدن« گفت: س��خنان 
رزم حس��ینی تا حدی درست است، 
چراکه ما در اکتش��افات بسیار عقب 
بوده و تا سال ۱٣۹۴ اغلب اکتشافات، 

مرتب��ط با اقدامات ش��کل گرفته در ۸۰ س��ال 
اخیر بوده  اس��ت. به گفته کرباس��یان میزانی از 
این اکتش��افات توسط ش��رکت های امریکایی 
و روس��ی قبل از انقلاب ص��ورت گرفته و بقیه 
نیز ماحصل اقدامات س��ازمان زمین شناس��ی 
اس��ت.وی افزود: در کل می ت��وان گفت عامل 
کمبود اکتش��افات معدنی در ۴۰ س��ال اخیر، 
محدودیت های بودجه ای سازمان های مربوطه 
است؛ به عنوان مثال سازمان زمین شناسی طی 
این سال ها درگیر کمبود بودجه بوده و حمایت 
کاملی در حوزه اکتش��افات معدنی از این نهاد 

نشده  است.
 این موضوع باعث ش��د این سازمان باوجود 
علاق��ه زی��اد متخصص��ان و کارشناس��ان این 
سازمان برای انجام اکتشافات، نتواند وظایفش 
را به خوب��ی انجام دهد. رئیس پیش��ین هیات 
عام��ل ایمی��درو در تش��ریح ای��ن روند گفت: 
در س��ال ۱٣۹٣ تصمیم گرفته  ش��د س��ازمان 
ایمیدرو به حوزه اکتش��اف ورود داش��ته  باشد. 
در ابتدا مش��اهده ش��د که یکی از گلوگاه ها و 
مش��کلات جدی کش��ور موضوع اکتش��افات 
معدنی اس��ت. ایمیدرو با هم��کاری وزارتخانه 
توانس��ت ضمن تدوی��ن برنامه هایی در جهت 
پیش��رفت اکتش��افات؛ ش��روع به توسعه های 
اکتش��افی کند. ف��از اول این برنامه اکتش��اف 
در ۱۰۰ ه��زار کیلومتر مربع ب��ود و اواخر این 

ط��رح مس��احتی ح��دود ۲۷۰ هزار 
کیلومت��ر مربع به نواحی اکتش��افی 
کش��ور افزوده شد. به گفته کرباسیان 
متاس��فانه در ژئوفیزی��ک هوایی که 
نخس��تین گام در اکتش��اف اس��ت، 
سال هاست درگیر یک عقب ماندگی 
تاریخ��ی و جدی هس��تیم.وی اف��زود: در این 
ط��رح ایمیدرو توانس��ت قراردادی ب��ا یکی از 
ش��رکت های وابس��ته به ان��رژی اتمی ببندد و 
ژئوفیزی��ک هوایی در ۲۰۰ هزار کیلومتر مربع 
از خراس��ان رضوی تا سیستان وبلوچستان و از 
طرفی کردستان، کرمانشاه، آذربایجان غربی و 
شرقی و همچنین فلات مرکزی را عملی کند. 
همزمان با این اتفاق، س��ازمان زمین شناس��ی 
اقداماتی وسیع را در جهت اکتشاف معادن آغاز 
کرد. در س��ال ۹۸ نیز طرح توس��عه اکتشافات 
مع��ادن دوباره در ایمی��درو کلید خورد.رئیس 
پیش��ین هیات عامل ایمیدرو توسعه عملیات 
اکتش��افی را نیازمند س��رمایه گذاری وس��یع 
ب��رای عملیات عمقی دانس��ت و گف��ت: ایران 
از لحاظ معادن کشف نش��ده بسیار غنی است 
و از ای��ن نظر س��رمایه گذاری نه تنه��ا بیهوده 
نیس��ت، بلکه پیش��ران چرخه اقتصادی کشور 
اس��ت. پیش��نهاد من به مدیران فعلی ایمیدرو 
این اس��ت که چون در حال  حاضر س��ازمان از 
لح��اظ معدن��ی در وضعیت خوبی ق��رار دارد، 
بی��ش از پیش فعالیت های این س��ازمان را بر 
بحث اکتش��اف متمرکز کنند، تمام وقت خود 
را بر اکتشاف و استخراج معادن عمیق گذاشته 
و با س��رمایه گذاری، فعالیتی وس��یع و مهم در 
جهت جبران عقب ماندگی در حوزه اکتشاف و 

استخراج  معدنی کشور انجام دهند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در س��خنانی 
با اشاره به ظرفیت بالای معادن کشور، گفت: 
این وزارتخانه در حال راه اندازی هلدینگ های 
مربوط به سنگ های گرانقیمت است تا در کل 
کشور توسعه یابند. حال مسئله ای که مطرح 
می ش��ود آن اس��ت که این هلدینگ ها در چه 

شاخه ای قرار است به کمک بخش سنگ های گرانقیمت 
رفته و این توس��عه ها چه س��همی در اکتشافات معدنی 
کشور دارند. عبدالنبی مکابر، عضو هیات مدیره اتحادیه 
تولیدکنن��دگان و صادرکنن��دگان ط��لا و جواهرات در 
گفت وگو با  »روزگار معدن« گفت: به نظر می رسد باتوجه 
به وضعیتی که در حال  حاضر کشور در آن قرار گرفته، 
بیش��تر این هلدینگ ها در بخش اکتش��اف و اس��تخراج 
کمک حال اقتصاد کشور خواهند بود. در بخش صادرات 
رش��د لازم به لحاظ تولید کیفی به ویژه در س��نگ های 
قیمتی نداریم و صادرات سنگ معدنی کشور عمدتا روی 
س��نگ های فیروزه و عقیق متمرکز ش��ده است. بخشی 
از س��نگ هم متاس��فانه به صورت خام صادر می شود که 
سیاست هایی برای جلوگیری از این خام فروشی در دست 
اقدام قرار دارد. در کل می توان گفت این هلدینگ های در 
حال توسعه در بخش اکتشاف و استخراج فعال هستند. 
وی اف��زود: گرچ��ه برخی از ش��رکت ها و هلدینگ ها در 
بخش صادرات شروع به فعالیت کرده اند اما گستردگی 
زیادی ندارند. در بخش سنگ های گرانقیمت می توانیم 
با اس��تقرار این نگاه اکتش��افی در س��ال های آتی منتظر 
رشد هلدینگ ها در بخش صادرات هم باشیم.این عضو 
هی��ات مدیره اتحادی��ه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طلا و جواهرات، گام نخست توسعه صادرات را افزایش 
اکتش��اف دانس��ت و گفت: نخس��تین قدم برای ورود به 
عرصه صادرات آن است که بتوانیم محصولات فرآوری 
ش��ده باکیفیتی برای عرضه به بازارهای جهانی داش��ته 
باشیم. برای تولیدات با کیفیت بالا نیز در ابتدا باید میزان 

استخراج کشور به حدی برسد که بتوانیم از مواد 
اولیه تولید داخل اس��تفاده کنیم. متاسفانه در 
حال  حاضر بالای ۷۰ درصد نیاز تراش��کاران و 
فعالان از کش��ورهای خارجی و همجوار ایران 
وارد می ش��ود و به دلیل کمبود اکتش��افات در 
حوزه س��نگ گرانقیمت، سنگ های موجود در 
کشور هنوز به مرحله استخراج و بهره برداری نرسیده اند. 
علاوه بر آن در بخش تراش سنگ های به اصطلاح کریمه 
مانند یاقوت، زمرد، عقیق و... دارای مش��کلات فراوانی 
هستیم. به عنوان مثال تراش این سنگ های گرانقیمت، 
نی��از ب��ه تجربه و مه��ارت خاص در تولی��د انبوه دارد و 
ضم��ن نی��از به افراد متخصص این حوزه، دس��تگاه های 
به روز جهانی را می طلبد. کالای تولیدی معدنی ما برای 
ص��ادرات بای��د قابل رقابت با کالای خارجی باش��د و ما 
متاس��فانه در بحث صادرات سنگ های گرانقیمت عقب 
و ضعیف هستیم. در تراش و فرآوری سنگ های قیمتی 
هنوز به رش��دی نرس��یدیم که کالای داخلی قابل رقابت 

و به اصطلاح بازارگیر باشد.
توانایی صادرات سنگ های نیمه قیمتی �

مکاب��ر ضمن اش��اره به توانایی تراش��کاران و فعالان 
س��نگ های نیمه قیمتی کشور گفت: ما تولیدکنندگان 
و تراش��کاران حرفه ای در کش��ور داریم اما حوزه کاری 
آن��ان س��نگ های نیمه قیمتی مانند فی��روزه و عقیق و 
کواترز اس��ت، نه س��نگ های قیمتی. وی افزود: در حوزه 
س��نگ های نیمه قیمتی ما پیش��رفت های چش��مگیر و 
توانایی خوبی در کش��ور داریم؛ به ویژه در اس��تان های 
خراسان رضوی و قم که سالانه علاوه بر استخراج بالای 
سنگ های قیمتی، فرآورده هایی با کیفیت بالا وارد بازار 
می شود و حتی در این بخش شاهد صادرات نیز هستیم، 
اما چون به لحاظ ارزش افزوده، سنگ های قیمتی جایگاه 
بالات��ری دارن��د، ما باید برای ارتقا یکیفیت تولید در این 
بخ��ش برنامه ریزی کنی��م و بتوانیم با یک برنامه مدون 

تعداد و کیفیت تراش و فرآوری را به حدی برسانیم که 
وارد عرصه صادرات شویم. مکابر در ادامه به برنامه های 
در پیش گرفته شده توسط ایمیدرو اشاره کرد و گفت: 
برنامه های اکتشاف در کشور عمدتا توسط بخش دولتی 
پیگیری می شود و بخش خصوصی به لحاظ مالی، توانایی 
حضور در بخش اکتش��اف را ندارد. تش��کیلاتی در ایران 
مانند ایمیدرو به طور مستقیم متولی اکتشاف و استخراج 
منابع معدنی کش��ور هس��تند. از ٣۰ استان برای حدود 
۱۲ اس��تان اقداماتی در جهت اکتش��افات معدنی انجام 
ش��ده اما در ۱۸ اس��تان بررس��ی های اکتشافی معدنی 
صورت نگرفته است؛ بنابراین به عنوان گام نخست باید 
بررس��ی های مرتبط با این اکتشافات معدنی انجام شود 
تا ببینیم از لحاظ منابع معدنی به طور دقیق دارای چه 

ظرفیت هایی هستیم.

باتوج��ه به غنای ای��ران در ان��واع منابع معدنی، 
موضوع کمبود اکتش��افات معدنی مس��ئله ای مهم 
به ش��مار می رود و می تواند ضربه ای مهلک بر بدنه 
اقتص��اد کش��ور وارد کند؛ بنابراین ذک��ر این نکته 
ضروری اس��ت که بنا بر عقیده کارشناسان مربوطه 
افزایش اکتشافات، اس��تخراج ها و بهره برداری های 
معدن��ی می تواند کمک ش��ایانی ب��ه چرخه لنگان 
اقتصاد کرده و باعث رفع مشکلات مالی کشور شود 
و در ص��ورت مورد توجه گرفتن این بخش ش��اهد 
پیشرفت های چش��مگیر اقتصاد ایران باشیم. اعلام 
توس��عه هلدینگ های اکتشاف در بخش سنگ های 
قیمتی نیز گامی موثر در بحث اکتش��افات معدنی 
کشور است و کارشناسان و فعالان معدنی امیدوارند 
این دست توسعه ها در تمامی بخش های این حوزه 

صورت گیرد.
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از�تولید�میلیونی�باتری،�دست�کشیده�ایم��
مدیرعامل ش��رکت تدبیر صنعت آیندگان قرن عنوان 
ک��رد: ع��اوه  بر تولید ش��مش س��رب از ضایع��ات باتری 
فرس��وده، در ای��ن واحد تولی��دی باتری خودرو نیز تولید 
می ش��ود که میزان تولید این محصول، 5 تا ۶ هزار عدد 
در م��اه اس��ت. قراردادهای��ی که با ش��رکت های چینی و 
ترکی��ه ای عقد ش��ده بودند، تولید ب��ه میزان 3میلیون و 
5۰۰ ه��زار ع��دد بات��ری خودرو را به همراه داش��ت اما به 
علت موانعی که سازمان محیط زیست استان ایجاد کرد، 
فعا برای تولید این میزان باتری، دس��ت نگهداش��ته ایم. 
ب��ه ط��ور کلی، درحال حاضر ح��دود ۷۰ هزار عدد باتری 

خودرو در سال تولید می کنیم.
فروش�از�طریق�واسطه�ها��

حس��ینی در تش��ریح وضعیت فعلی ب��ازار گفت: بهتر 
اس��ت در توصیف ش��رایط حاکم بر بازار، از دو جنبه بازار 
داخلی و خارجی به آن نگاه کنیم؛ متاسفانه بازار داخلی 
در نهایت توس��ط دو تا س��ه ش��رکت که نفوذ بالایی نیز 
دارند، اداره می ش��ود و تقاضاکنندگان ش��مش س��رب 
از ش��رکتی ب��ه صورت مس��تقیم ثبت سفارش��ی انجام 
نمی دهن��د. م��ا نیز مجبور هس��تیم عمدت��ا محصولات 
خ��ود را ب��ه واس��طه دهیم و از ای��ن طریق، آن را به فروش 
برسانیم. یعنی به عنوان یک تولیدکننده بزرگ، توانایی 
فروش محصولات به شرکت های بزرگ داخلی را نداریم!  
این تولیدکننده ش��مش س��رب در ادامه اذعان کرد: در 
بخ��ش ص��ادرات محصول نیز به همی��ن منوال تا کنون 
عمل کرده ایم و از واس��طه های کمک گرفته ایم که دلیل 
آن نیز اعمال محدودیت های صادراتی اس��ت. متاس��فانه 
بزرگ ترین مش��کلی که برای مش��تریانوجود دارد، این 
اس��ت که ش��رکت ها عمدتا به علت مسائلی مانند مالیات 
بر ارزش افزوده، برای حفظ بیشتر نقدینگی و سرمایه خود 
مایل نیستند به صورت مستقیم خرید کنند و چالش های 
ناش��ی از صدور فاکتور مواجه ش��وند. وی در ادامه اضافه 
کرد: وجود واسطه ها همیشه برای تولیدکنندگان چیزی 
جز ضرر، در بر نداشته است؛ این افراد کالاهای تولید شده 
ش��رکت را ب��ه نرخ پایین تری خری��داری کرده و در زمان 
فروش، به نرخ دلخواه خود آن را به مشتریان می فروشند 

و آن مبلغی که این امر برای آنها بسیار سودآور است.
مسئله�حل�نشدنی�تامین�مواد�اولیه��

مدیرعامل ش��رکت تدبیر صنعت آیندگان قرن درباره 
تامی��ن م��واد اولیه بیان کرد: باید این نکته را ذکر کرد که 
مناب��ع داخلی محدودی در اختی��ار تولیدکنندگان قرار 
گرفته اس��ت و به همین دلیل نیز در تاش بوده ایم تا به 
صورت رس��می یعنی اختصاص فاکتور با ش��ماره و تمام 
مشخصات، اقدام به خرید کنیم اما فروشندگان مواد اولیه، 
به هیچ وجه حاضر به فروش رسمی نیستند. در کنار این 
موضوع، بیشترین میزان مواد اولیه از خارج از کشور تامین 
می شود. این تولیدکننده شمش سرب در ارتباط با علت 
عدم موجودی کافی مواد اولیه مانند باتری فرس��وده در 
بازار داخلی، تش��ریح کرد: علت این موضوع، وجود تعداد 
بالایی از تولیدکنندگان کوچک و بزرگ در سراسر کشور 
بوده و چون تقاضا نسبت به عرضه مواد اولیه بسیار بیشتر 
است، بازار داخلی، جوابگوی نیاز تولیدکنندگان نیست. 
ب��ه همین دلیل، متاس��فانه ب��رای تامین مواد اولیه، چند 

سالی هست که دچار مشکل هستیم.
زیر�ذره�بین�سازمان�محیط�زیست��

حس��ینی اظه��ار کرد: ب��ا این وجود ک��ه در این واحد 
تولی��دی تم��ام الزامات جهت حفظ محیط زیس��ت اعم 
از جلوگیری از نش��ت هرگونه آلاینده س��ربی به زمین، 
آب، هوا و خاک رعایت ش��ده اس��ت، اما باز هم برخی از 
مسئولان بر این باور هستند که ما به هیچ یک از تعهدات 
خود در قبال حفظ و نگهداری از محیط زیس��ت در حوزه 
فعالی��ت خ��ود عمل نکرده ایم. ب��ه دلیل همین ادعاها، از 
این واحد تولیدی ش��کایت به عمل آمد که خوش��بختانه 
با ارائه اسناد و مدارک معتبر مبنی  بر فعالیت پاک، تبرئه 
ش��دیم. مدیرعامل ش��رکت تدبیر صنعت آیندگان قرن 
در خصوص عملکرد س��ازمان محیط زیست، عنوان کرد: 
مسئولان حجم واردات و تامین داخلی مواد اولیه را منوط 
به حجم ثبت ش��ده در پروانه های بهره برداری واحدهای 
تولیدی می دانند که آن میزان، واقعی نیس��ت و از طرف 
دیگ��ر، اختی��ار صدور مجوز واردات را به صورت کامل، به 
اس��تانداری ها واگذار ش��ده است و مشکل از همین ناحیه 
آغاز می ش��ود زیرا اس��تانداری ها در این خصوص کاما 

س��لیقه ای عمل می کنند و س��ازمان محیط زیست نیز در 
این زمینه صاحب نظر اس��ت. وی افزود: به عنوان مثال، 
یک اس��تانداری بر اس��اس پروانه بهره برداری، معادل 35 
درصد از ظرفیت اسمی واحد به آن  سهمیه اعطا می کند 
و اصا توجهی به این امر ندارند که آیا این ش��رکت فعال 
اس��ت یا فقط ثبت ش��ده یا ممکن است فقط به ۱۰ درصد 
مواد اولیه نیاز داشته یاشد؟! به این ترتیب برخی واحدها، 
به عنوان تولیدکننده سهمیه مواد اولیه دریافت می کنند 

اما در نقش فروشنده آن ظاهر می   شوند.
تولیدکنندگان�غیرواقعی��

حسینی تصریح کرد: به طور مثال، یکی از استان ها که 
به هیچ عنوان به مجوز واحد تولیدی، توجهی ندارد و صرفا 
بر اساس نظرات سلیقه ای توسط چند تن از کارشناسان 
م��ورد اطمینان خ��ود، تصمیم هایی اتخاذ می کند که به 
ه��ر واح��د تولیدی فارغ از می��زان فعالیت آن، چه میزان 
مواد اولیه جهت تولید ش��مش س��رب، تعلق بگیرد. این 
تبعیض بین واحدها، طبیعتا همراه با تنش های مختلفی 
خواهد بود. باید به این موضوع اش��راف کامل داش��ت که 
یک واحد تولیدی، به چه میزان تولید داشته، توان تولید 
این واحد چقدر اس��ت، به چه نوع مواد اولیه ای نیاز دارد 
و آی��ا ای��ن واح��د، تولید انجام می دهد ی��ا صرفا به عنوان 
یک تولیدکننده به ثبت ش��رکتی ش��ده اس��ت و بیش��تر 
فعالی��ت خ��ود را ب��ه خری��د و فروش م��واد اولیه به دیگر 
ش��رکت های تولیدکننده ش��مش سرب اختصاص داده 
است؟ این تولیدکننده شمش سرب خاطرنشان کرد: در 
یک شرکت تولیدکننده شمش سرب که شاید به نام هم 
نباشد، بنا به دلایلی مانند توانایی به کارگیری ماشین آلات 
نوین و مدرن، دارا بودن منابع نقدینگی قوی و موارد دیگر، 
تولیدکنن��ده میزان مواد اولیه بیش��تری دریافت کرده و 
محصول تولید می کند. این در حالی اس��ت که ش��رکت ما 
که جزو ش��رکت های مطرح در صنعت س��رب به حساب 
می آی��د، برای دریافت مواد اولیه گرفتار محدودیت های 
فراوانی اس��ت. وی ادامه داد: چطور می توان این موضوع 
را قب��ول ک��رد که یک واحد تولیدکننده ش��مش س��رب 
که از نظر نیروی انس��انی، ماش��ین آلات، وسعت کارخانه، 
رعایت مس��ائل زیست محیطی مانند خنثی سازی اسید، 

یک چهارم یا یک پنجم این ش��رکت امکانات دارد، مجوز 
واردات مواد اولیه بیش��تری حتی فراتر از س��همیه خود 
دریاف��ت کن��د و ما نتوانی��م مواد اولیه مورد نیاز خود را به 
سهولت تامین کنیم تا از نظر میزان تولید در شرکت، به 
مش��کل نخوریم. این امر منطقی نیس��ت و نوعی تبعیض 
تلقی می شود. مدیرعامل شرکت تدبیر صنعت آیندگان 
قرن، از سازمان محیط زیست استان قم درخواست کرد تا 
برای رفع موانع تولید این شرکت جلساتی برگزار شود تا با 
ارائه اسناد و مدارک معتبر و قانونی، از خود و تمام کارکنان 
ای��ن واح��د تولید دفاع کرده و نش��ان دهیم که این واحد 
هیچ گونه آلایندگی و خطری برای محیط زیست نداشته 
و ندارد. تا کنون چندین مرتبه به دادگاه احضار و هر مرتبه، 
تبرئه شده ایم و با این وجود باز هم برخی از مسئولان برای 
ادامه فعالیت این شرکت، مانع تراشی می کنند. حسینی 
مط��رح کرد: تاکنون تاش این ش��رکت ب��ر این بوده که 
حت��ی یک کیلوگرم کالای قاچاق وارد این واحد تولیدی 
نش��ود و مهم ترین هدف این ش��رکت ایجاد کارآفرینی و 
اشتغال زایی بوده که به علت عدم توجه نهادهای مربوطه 
و مانع تراش��ی های مقرضانه برخی از مس��ئولان استان، 
 متاس��فانه ب��ه ش��دت فعالی��ت ما دچار بح��ران و چالش
 ش��ده اس��ت.  وی در ادامه عنوان کرد: باتری فرس��وده 
قاچاق نمی شود؛ مجوزهای بسیار زیادی چه به بعضی از 
ش��رکت هایی که بازیافت کننده ضایعات باتری فرسوده 
نیس��تند و فق��ط پروان��ه اس��می دریاف��ت کرده اند و چه 
شرکت هایی که بازیافت کننده هستند، اعطا می شود که 
بیشتر از توان بازیافت این واحدها نیز است و این شرکت ها 
اق��دام به فروش باتری های فرس��وده به تولیدکنندگانی 
مانند ش��رکت ما می کنند و این در حالی اس��ت که خود 
ش��رکت تولیدکننده ش��مش سرب از ضایعات باید مجوز 
واردات مستقیم به خط تولید داشته باشد. این امر صرفا 
در خصوص خود س��رب انجام می ش��ود که آن  هم با دور 

زدن قوانین گمرکی صورت می پذیرد.
�۱۰۰درص�د�س�رب�موج�ود�در�بات�ری���

فرسوده�را�استحصال�می�کنیم
این فعال صنعتی در پاسخ به این سوال که یک باتری 
فرسوده حاوی چه میزان سرب است و چقدر سرب قابل 

استحصال خواهد بود، تشریح کرد: در شرکت هایی مانند 
تدبی��ر صنع��ت آین��دگان قرن که از صف��ر تا صد مراحل 
بازیافت و تولید در داخل شرکت انجام می شود، بستگی 
به محل س��اخت باتری های فرس��وده مصرفی دارد؛ برای 
مثال، باتری فرس��وده کش��وری مانند افغانستان نزدیک 
به 5۸ درصد حاوی س��رب اس��ت یا باتری س��اخت کشور 
عراق، ۶۰ درصد سرب دارد.  میانگین میزان سرب موجود 
در باتری فرس��وده ایرانی تقریبا ۶۷ درصد اس��ت که برای 
تولید ش��مش سرب نزدیک به ۱۰۰ درصد سرب موجود 

در این نوع ضایعات را استحصال می کنیم.
حیات�صنایع�به�نوسان�دلار�بستگی�دارد��

مدیرعام��ل ش��رکت تدبیر صنعت آین��دگان قرن در 
ارتب��اط با نح��وه قیمت گذاری ضایعات باتری فرس��وده 
در داخ��ل کش��ور، توضی��ح داد: باید گفت که متاس��فانه 
قیمت گذاری ه��ا به ش��کل قانون مند انجام نمی ش��ود؛ 
ش��رکت ها از س��ال ۱3۸۶ که به طور قطعی فعالیت آنها 
رس��میت یاف��ت ت��ا حدود ۲تا 3 س��ال پی��ش، با توجه به 
قیمت های اعام ش��ده توس��ط بورس فلزات لندن، مواد 
اولی��ه خ��ود را تامی��ن می کردند. این امر هر روز نس��بت 
ب��ه روز قب��ل کمرنگ  تر ش��د تا جایی ک��ه درحال حاضر، 
 ۱۰ درص��د ن��رخ LME در قیمت گ��ذاری در بازار داخل 
تاثیرگذار است. وی اضافه کرد: مهم ترین عامل تاثیرگذار 
در ای��ن قیمت گ��ذاری، نرخ دلار و نوس��انات آن اس��ت و 
معم��ولا در روز، ۲ مرتب��ه نوس��ان ن��رخ ارز اتفاق می افتد 
که بر اساس همین نوسانات، شرکت های بزرگ اقدام به 
قیمت گذاری مواد اولیه می کنند و نحوه این تاثیرگذاری 
بر نرخ نهایی ش��مش، این طور اس��ت که در زمان نوس��ان 
ن��رخ ارز، ش��رکت ها پیش بین��ی می کنند که تا چه اندازه 
ممک��ن اس��ت ن��رخ دلار کاه��ش یا افزایش پی��دا کند و 
بر اساس تخمین  هایی که زده می شود، نرخ شمش سرب 
تعیین می ش��ود. حس��ینی درباره مشتریان این شرکت، 
عنوان کرد: ۹۹ درصد مشتریان شمش های سرب تولید 
ش��ده در این ش��رکت، باتری ساز ها هس��تند. باتری های 
خودروی��ی تولید ش��ده در ای��ن واحد، عمدتا در بازار آزاد 

فروخته می ش��وند. شرکت های بزرگی مانند مانند سایپا 
از تولیدکنن��دگان دیگ��ر باتری دیگری مانند صباباتری، 
 س��پاهان و ۲ یا 3 ش��رکت دیگر، باتری خودروی خود را 

خریداری می کنند.
عمده�مواد�اولیه�را�از�داخل�تامین�می�کنیم��

این تولیدکننده ش��مش س��رب با تاکید بر این نکته که 
در تامین مواد اولیه دچار مش��کل ش��ده است، خاطرنشان 
ک��رد: ب��الای ۸۰ ت��ا ۹۰درصد مواد اولیه مورد نیاز را از بازار 
داخل��ی و ب��ه نرخ بس��یار گزاف تهی��ه می کنیم و ۱5 تا ۲۰ 
درصد باتری فرسوده از طریق واردات، تامین می شود. این 
در حالی است که مقدار استانداردی که برای واردات توسط 
گمرک و سازمان محیط زیست به تایید نهایی رسیده، 35 
درص��د میزان تولید اس��ت. ۲5 درص��د توان تولید واردات 
انجام می دهیم در حالی که بسیاری از شرکت های دیگر، 
نزدی��ک ب��ه 3۰۰درصد بالاتر از توان تولید خود، مواد اولیه 
وارد می کنند. مدیرعامل ش��رکت تدبیر صنعت آیندگان 
قرن تاکید کرد: متاس��فانه برخورد س��لیقه ای در استان قم 
در مورد ۸۰ درصد از شرکت های تولیدکننده شمش سرب 
از ضایعات، ش��کل گرفته و ادامه دار اس��ت و به غیر یک یا 
۲ش��رکت، بقیه شرکت ها برای تامین مواد اولیه مورد نیاز 
خ��ود ب��ا محدودیت هایی مواجه ش��ده اند. وی اضافه کرد: 
متاسفانه سازمان محیط زیست استان قم، توجه کافی به 
موارد آلاینده واحدهای تولیدکننده ش��مش سرب ندارد؛ 
یکی از مهم ترین کارهایی که توس��ط یک تولیدی س��رب 
باید حتما انجام شود، خنثی سازی اسید است که در کشور 
تنها شرکت پارسیان پارت پاسارگاد و شرکت تدبیر صنعت 
آیندگان قرن این کار را به طور کامل و به دور از هرگونه نشت 
آلاینده، بسیار دقیق انجام می دهند. حسینی عنوان کرد: 
تولیدکنندگان ش��مش س��رب از ضایعات، به هنگام خرید 
باتری فرسوده باید این نکته را در نظر داشته باشند که به 
صورت میانگین حداقل ۲ درصد آب-اس��ید در هر باتری 
فرس��وده خارجی و ۷ تا ۸ درصد در باتری  فرس��وده ایرانی 
موجود است که باید برای تخلیه آن، واحد تولیدی دارای 

چاه های جذبی باشد.

انسداد شریان های حیاتی صنعت سرب
گروهمعدن

مدیرعامل ش��رکت تدبی��ر صنعت آیندگان قرن گفت: سیاس��ت گذاری های 
مغرضانه و س��لیقه ای موجب ش��ده است تا عموم تولیدکنندگان شمش سرب در 
تامین مواد اولیه و فروش محصول با چالش های متعددی مواجه باش��ند که این 
امر موجب افول این صنعت ش��ده اس��ت. اس��فندیار حسینی در گفت وگو با فلزات 

آناین، اظهار کرد: این ش��رکت در تولید ش��مش س��رب با درجه خلوص ۹۹.۹۹ 
درصد و همچنین تولید باتری های خودرو فعال است و در سال ها فعالیت خود با 
وجود تمام محدودیت ها، توانسته به خوبی از عهده مسئولیت  هایی که در حفظ 
محیط زیست بر گردن داشته است، برآید. ظرفیت تولید اسمی شمش سرب این 
واحد، ۲۱ هزار تن در پروانه بهره برداری قید شده اما میزان واقعی تولید ۱5 هزار 

تن در سال است.

شرکت�فولاد�شادگان�
موفق�به�دریافت�تقدیرنامه��سه�ستاره��تعالی�سازمانی�شد

گام�جدید�گل�گهر�در�بومی�سازی�

سعید قاس��م زاده مدیرعامل شرکت صنعت 
ف��ولاد ش��ادگان در گفت وگ��و ب��ا خبرن��گار 
روابط عمومی فولاد خوزستان ضمن تایید این 
خبر افزود:  کس��ب تقدیرنامه سه ستاره تعالی 
س��ازمانی را خدم��ت همکاران و م��ردم غیور 
شهرس��تان ش��ادگان تبریک ع��رض می کنم. 
بدون ش��ک کس��ب این افتخار اتفاقی نبوده و 
نشان دهنده  حرکت رو به جلوی شرکت است.

وی افزود: تعالی، یک مقصد نیس��ت و بلکه 
خود مسیر است. در این مسیر باید تاش کنیم 
ک��ه هر روز بهتر از دی��روز عمل کنیم. اگر هر 
کس س��عی کند که در جایی که قرار دارد، به 
اندازه  توانش در راس��تای اهداف سازمان عمل 
کند، ما موفق می ش��ویم و قُله ه��ای افتخار را 

یکی پس از دیگری فتح خواهیم کرد.
قاس��م زاده در ادامه گفت: هرک��دام از ما در 

جای��ی از یک تیم، مش��غول به انج��ام وظیفه 
هس��تیم و لازم اس��ت که به نحو احسن نقش 
خود را ایفا نماییم. طبیعتاً تا رس��یدن به نقطه 
آرمانی، فاصله زیادی داری��م اما اگر به همین 
شیوه ادامه دهیم، قطعاً سرآمدی از آن ماست 
و ش��رکت صنعت ف��ولاد ش��ادگان همواره در 
مس��یر رش��د بوده و منافعش هر چه بیشتر به 

همکاران و شهرستان خواهد رسید.

همزمان با نمایشگاه جهش تولید و بومی سازی 
کرم��ان از هفت قطعه های تک س��اخت داخل 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر رونمایی شد. 

ب��ه گ��زارش روابط عمومی و ام��ور بین الملل 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گه��ر همزمان با 
نمایش��گاه نهضت تولید و بومی س��ازی کرمان 
از قطعات های تک بومی ش��ده توس��ط شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر با حضور اس��تاندار و 

نمایندگان محترم استان رونمایی شد. 
این قطعات شامل درایو کنترل دور موتور های 
الکتریک��ی، مجموعه هیدرولیکی ش��امل بلوک 
و کاتریج سیس��تم ترمز ماش��ین آلات س��نگین 
)دامپتراک(، سیس��تم کنترلی مشعل کوره های 
دامپتراک  کارخانه گندله س��ازی، رک سنس��ور 
کوماتسو، رطوبت سنج بر خط خطوط کنسانتره 
دیتالاگر گندله سازی و بخش الترونیک سیستم 

توزیع Shenck هستند. 
یک��ی از قطعات ارز بر زنجیره فولاد و س��ایر 
صنای��ع کش��ور درایو های کنت��رل دور بوده که 
س��الانه بی��ش از ۱۰میلیون ی��ورو ارزبری را به 

کشور تحمیل می کنند. 
درایو یک تجهیز الکترونیک قدرت است که به 
واسطه آن می توان سرعت موتور های الکتریکی 
را کنترل کرد. کنترل سرعت نه تنها عموما باعث 
بهبود فرآیند می شود، بلکه در بسیاری از موارد 
منجربه صرفه جویی ه��ای قابل توجه در مصرف 
انرژی نیز شده و با توجه به مصوبه اخیر افزایش 
نرخ ب��رق صنایع یک��ی از بهتری��ن راهکار های 

صرفه جویی در مصرف برق است. 
همچنین بومی س��ازی مجموع��ه هیدرولیکی 
بلوک و کاتریج های سیس��تم ترم��ز دامپتراک، 
متش��کل از سیستم های بس��یار دقیق مکانیکی 

اس��ت که با فش��ار 4۱ تا ۲4 بار، عملکرد بسیار 
حساس و دقیقی را در ترمز تراک باوزنی بالغ بر 

۱۰۰ تن ایفا می کند. 
محصول دیگری که رونمایی ش��د، سیس��تم 
کنترلی مش��عل کوره های گندله سازی بوده که 
این محصول فناوری و س��اخت ش��رکت مطرح 
Hans Hennig آلمان��ی اس��ت و ب��ا توج��ه 
مش��کات تحریم و عدم تامی��ن آن و اخال در 
مشعل های کوره کارخانه گندله سازی، مهندسی 
معک��وس آن در دس��تورکار ق��رار گرفت و طی 
این فرآیند، برد کنترلی طبق الگوریتم پیچیده 
ایمنی اس��تاندارد های  دوازده گان��ه فرآیند های 

اروپایی طراحی شد. 
سوخت رس��انی  سنس��ور  از  همچنی��ن 
الکترومغناطیس��ی کوماتسو که کاندید محصول 
نمونه ایرانی در س��ال ۹۹ شده و سبب افزایش 
راندم��ان موت��ور و کاه��ش مص��رف س��وخت 
تراک ه��ای ۱۰۰تن��ی معدن ش��ده اس��ت، نیز 

رونمایی شد. 

توس��ط  ک��ه  دیگ��ری  های ت��ک  محص��ول  
ب��رای  گل گه��ر  معک��وس  مهندس��ی  واح��د 
 نخس��تین بار در ایران طراحی و س��اخته ش��ده 

است. 
رطوبت سنجی بر خط خطوط کنسانتره است. 
اندازه گی��ری آناین رطوبت م��واد در صنایع با 
دقت بالا جزو چالش های مهم بوده است شرکت 
دانش بنیان مپسام در این زمینه پس از دو سال 
تحقیقات جامع و طراحی های مختلف به نمونه 
اولیه با دقت بالا دست یافته است که با فناروی 
پیشرفته MIR طراحی شده است و در کارخانه 

گندله سازی گل گهر نصب می شود. 
لازم به ذکر اس��ت قطعات ف��وق  با همکاری 
ش��رکت های کیمیا صنعت و مپس��ام که هر دو 
از ش��رکت های دانش بنیان بومی استان کرمان 
ب��وده، س��اخت داخ��ل ش��ده اند و پیش بین��ی 
می شود با توه به سیاست های مدیرعامل جدید 
گل گهر فصل جدیدی از ش��کوفایی شرکت های 

دانش بنیان استان کرمان آغاز شود. 



بینالملل

سهشنبه
26اسفند1399
2شعبان1442
16مارس2021
شماره574 سالسوم

پس از آنکه هفته گذش��ته در ش��هر تانگشان و استان هبی 
چی��ن که یکی از مراکز بزرگ تولید فولاد این کش��ور اس��ت، 
تولید در راس��تای مقابله ب��ا آلودگی ه��وا و کاهش آلایندها 
روند رو به پایین را آغاز کرد نرخ س��نگ آهن نیز نزولی ش��د 
و نگرانی ه��ا در مورد آینده تقاضای س��نگ  آهن افزایش یافت. 
ظاهرا هفته گذش��ته مقامات محلی جلسه ای اضطراری برای 
مسائل زیست محیطی داشته اند و از صنایع محلی خواسته اند 
محدودیت هایی برای تولید در طول هفته ایجاد کنند. آخرین 

باری ک��ه دولت تانگش��ان چنین تصمیمی گرفته بود س��ال 
۲۰۱۷ بوده اس��ت. به گزارش فولاد ایران، متوسط نرخ سنگ 
آه��ن عیار ۶۲ درصد وارداتی به چین ۵.۳۵ دلار افت داش��ته 
و روز جمعه به ۱۶۵.۷ دلار هر تن خش��ک س��ی اف آر رسیده 
اس��ت. البته محدودیت ه��ای تولید فولاد در راس��تای اهداف 
چین برای کاهش انتش��ار گاز کربن و نهایتا انتشار صفر کربن 
تا س��ال ۲۰۶۰ بوده و لازم اس��ت صنعت فولاد چین امس��ال 
اقداماتی جدی در این راس��تا داش��ته باشد. استان های زیادی 

از برنامه ه��ای خود برای کاهش تولید خبر داده اند و در ش��هر 
تانگش��ان نیز این برنامه از فولاد ش��روع شده و به بخش های 
دیگ��ری چون س��یمان، کک، صنعت ب��رق و ریخته گری نیز 
گس��ترش خواهد یافت تا از انتش��ار آلاینده ها کاسته شود. در 
هر حال تقاضای سنگ آهن در چین هنوز بالاست ولی احتمالا 
نیمه دوم س��ال به تدریج کاه��ش می یابد و به معنای تقاضای 
کمتر چین برای س��نگ آهن استرالیاس��ت. چی��ن ۶۰درصد 
س��نگ آهن مورد نیازش را از اس��ترالیا وارد می کند. در ۲ماه 

نخست س��ال نیز چین ۱۸۱.۵۰۶ میلیون تن سنگ آهن وارد 
کرد که ۲.۸ درصد رش��د س��الانه داشته اس��ت. میانگین نرخ 
س��نگ آهن وارداتی نی��ز ۱۴۴.۵ دلار بوده ک��ه ۵۶.۶ درصد 
رش��د داشته اس��ت. از طرفی چین به دنبال استفاده بیشتر از 
قراضه آهن به عنوان ماده اولیه فولادس��ازی است تا وابستگی 
به واردات از اس��ترالیا نیز کمتر شود. تحلیلگران معتقدند این 
اقدام می تواند از هزینه های تولید فولاد بکاهد و فشار کمتری 

بر فولادسازان چینی از نظر هزینه ها وارد سازد.

بازار سنگ آهن نزولی شد

انگلیس در سودای دستیابی به معادن لیتیوم
گروهمعدن

گزارش ی��ک وبگاه فع��ال در ح��وزه روزنامه 
نگاری تحقیقی نشان می دهد که دولت انگلیس 
برای تضمین دسترس��ی به ذخایر عظیم لیتیوم 
در بولیوی از کودتای س��ال ۲۰۱۹ در این کشور 

امریکای لاتین حمایت کرده است.
به گ��زارش مهر، ط��رح اتهام های��ی همچون 
طرح ری��زی کودتا در بولیوی در س��ال ۲۰۱۹ با 
هدف دس��تیابی به ذخایر غن��ی لیتیوم در این 

کشور امریکای لاتین موضوع جدیدی نیستند.
حتی پیام توئیتری »ایلان ماسک« بنیان گذار 
ش��رکت فناوری تس��لا که گفته ب��ود: »ما علیه 

هرکس که بخواهیم کودتا خواهیم کرد.
ب��ا آن کنار بیایی��د!« برای بس��یاری از  جمله 
»ایوو مورالس« رئیس جمهوری پیش��ین بولیوی 
گواهی بود بر هدف شوم این کودتا: دستیابی به 
معادن غنی لیتیوم، ماده ای پرکاربرد در ساخت 
تلفن همراه، لپ تاپ و اتومبیل های برقی. با این 
ح��ال یک وبگاه فع��ال در ح��وزه روزنامه نگاری 
تحقیقی موس��وم ب��ه Declassified UK در 
یک گزارش تحقیقی افشا کرد که دولت انگلیس 
برای تضمین دسترس��ی به ذخایر عظیم لیتیوم 
در کش��ور بولیوی آن هم به س��ود ش��رکت های 
انگلیس��ی، از کودت��ای س��ال ۲۰۱۹ در بولیوی 

حمایت کرده است.
طب��ق یافته های این تحقی��ق، وزارت خارجه 
انگلی��س و س��فارت ای��ن کش��ور در بولی��وی 
ظاهرا بودجه پروژه بهینه س��ازی »اس��تخراج« 
ذخای��ر لیتی��وم بولی��وی توس��ط یک ش��رکت 
 Satellite« مستقر در ش��هر آکس��فورد به نام

تأمی��ن را   »Applications Catapult"
کرده است.

این گ��زارش در ادام��ه خاطرنش��ان می کند 
ک��ه پ��س از مجب��ور ش��دن »ای��وو مورالس« 
رئیس جمهوری پیش��ین بولیوی به کناره گیری 
از ق��درت، این پروژه در م��دت زمان کوتاهی به 

سرعت پیشرفت کرده است.
یافته های این گزارش همچنین نشان می دهد 

اندک��ی پس از آنکه بانک توس��عه بین امریکایی 
 Inter-American Development(
Bank( روز ۲۵ نوامب��ر ۲۰۱۹ پ��روژه لیتیوم را 
ب��ه طور کامل تأیید کرد، وزارت خارجه انگلیس 
مبل��غ ۳۳، ۲۲۰ پون��د )مع��ادل ۴۶ ه��زار دلار 

امریکا( را به حساب شرکت مذکور انتقال داد.
در ماه م��ارس ۲۰۲۰، گزارش ها حاکی از آن 
ب��ود که س��فارت انگلیس در بولی��وی با وزارت 

معدن دولت موقت این کشور برای برگزاری یک 
»س��مینار بین المللی« با حضور بیش از ۳۰۰تن 
از مقام��ات بخش های معدن کاوی در سرتاس��ر 
جهان همکاری کرد که در این س��مینار شرکتی 
ش��رکای  از   ،»Watchman UK« ن��ام  ب��ا 
وزارت خارجه انگلی��س، »راه حل هایی خلاقانه« 
ب��رای وادار ک��ردن جمعیت بوم��ی و محلی به 
کار در مع��ادن پیش��نهاد داد! تارنمای تحقیقی 

Declassified UK در ادام��ه گ��زارش خود 
ذخایرغنی لیتیوم در بولیوی را دلیل اصلی »ابراز 
لطف و علاقه طولانی مدت« انگلیس نس��بت به 
دول��ت سوسیالیس��ت مورالس عن��وان کرد؛ به 
وی��ژه که این گزارش تلاش ها برای ایجاد ارتباط 
میان »مثلث لیتیوم« - متش��کل از کش��ورهای 
آرژانتین، شیلی و بولیوی- با بورس فلزات لندن 

را به خوبی نشان می دهد.

 بازار قراضه ترکیه
 فعلا در سرازیری

قیمت قراضه وارداتی در ترکیه به روند نزولی 
ادامه داده اس��ت. آخرین متوس��ط ن��رخ قراضه 
س��نگین ۲۰-۸۰ با ۳ دلار افت روزانه ۴۳۷ دلار 
هر تن سی  اف آر ثبت شد. ظاهرا معاملاتی برای 
قراضه حوزه دریای بالتیک در قیمت های پایین 

صورت گرفت و جو بازار را بیشتر منفی کرد.
به گزارش فولاد ایران، فع��الان بازار معتقدند 
ش��اید کف نرخ بازار تا ۴۳۰ دلار هر تن سی اف 

آر باشد. از این رو افت نرخ فعلا ادامه دارد.

بازار کک چین رو به پایین
قیم��ت کک متالورژی در بازار داخلی ش��مال 
چی��ن رو به پایین اس��ت و انتظار م��ی رود این 
رون��د ادامه یابد چون در کوتا ه مدت چش��م انداز 
تقاضا منفی است. این امر به دلیل اخطار کاهش 
تولید فولاد برای کاهش آلودگی هوا در تانگشان 
بوده اس��ت. حال با کاهش تولی��د تقاضای کک 
نی��ز یه عنوان ی��ک ماده اولیه کاه��ش می یابد. 
از اواس��ط فوریه تاکنون ن��رخ کک متالورژی در 
ب��ازار داخلی چی��ن تا ۶۱ دلار افت داش��ته که 
با توجه به روند رش��د ش��دید نرخ از اوت۲۰۲۰ 
چنی��ن تصحی��ح قیمت��ی دور از انتظ��ار نبود. 
فع��الان بازار منتظر افت قیمت های بیش��تر هم 
هس��تند ش��اید یک یا ۲ مرتبه دیگ��ر این روند 
 تکرار ش��ود چون چش��م انداز تقاض��ا نیز منفی

 است.
به گزارش فولاد ایران، درحال حاضر حاش��یه 
س��ود تولیدکنن��دگان کک در چی��ن نس��بت 
ب��ه تولید کنن��دگان ورق گرم و میلگ��رد بالاتر 
 اس��ت از این رو ام��کان افت نرخ بیش��تر آن نیز 

وجود دارد.

اخبار

تندیس سیمین جایزه ملی مدیریت مالی ایران
 به شرکت فولاد خوزستان رسید

رضا طاهری، رئیس هیات مدیره شرکت فولاد خوزستان:
قطب دوم فولاد ایران جایگاه خود را تثبیت می کند

در یازدهمین همایش مدیریت مالی ایران، شرکت فولاد خوزستان موفق 
به دریافت تندیس سیمین جایزه ملی مدیریت مالی ایران شد.

به گزارش خبرنگار روابط  عمومی ش��رکت فولاد خوزس��تان، یازدهمین 
دوره جای��زه مل��ی مدیری��ت مالی ای��ران ۲۸ بهمن م��اه ۱۳۹۹ با حضور 
جمعی از مس��ئولان کشوری، مدیران شرکت ها و اساتید دانشگاه در سالن 
همایش های بین المللی رازی تهران برگزار شد.در ابتدای این همایش دکتر 
مجید قاسمی رئیس انجمن مدیریت مالی ایران با اشاره به اهمیت پرداختن 
به اقتصاد مقاوتی گفت: خوشحالیم شکل گیری انجمن مدیریت مالی ایران 
را در امسال اعلام کنیم. اقتصاد مقاومتی بر اساس شعور ملی شکل گرفته و 
برای رسیدن به نقطه عطف، می بایست دست به دست هم دهیم.  وی افزود: 
سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری و از 
س��وی صاحب  نظران تعیین ش��ده است. اجرایی شدن اقتصاد مقاومتی در 

بستر تلاش و همت مدیران عالی و اجرایی امکان پذیر است.
قاس��می گفت: مبحث مالی مهم ترین بخش اقتصاد مقاومتی را ش��کل 
می  دهد. اصلاح و تقویت نظام پولی و مالی کشور از مهم ترین اهداف اقتصاد 
مقاومتی اس��ت. این س��اختار باید به س��مت تقویت و حمایت بخش واقعی 
اقتص��اد حرکت کند. در ادامه این مراس��م محمدرض��ا انواری، دبیر انجمن 
مدیریت مالی ایران، امس��ال را یکی از س��خت  ترین سال های اقتصاد کشور 
دانس��ت و افزود: در س��ال ۱۳۹۹ به واسطه  تشدید تحریم   های ظالمانه، در 
کنار همه گیری ویروس کرونا، صدمات بسیاری به بخش های مختلف کشور 

به ویژه بخش مالی وارد شد.
وی گفت: حضور داوطلبانه  مدیران مالی در این همایش نش��ان از درک 

بالای فکری و شفافیت مالی سازمان مربوطه است. 
همای��ش جای��زه مل��ی مدیریت مالی ایران که از س��ال ۱۳۸۹ هرس��اله 
برگزار می ش��ود، بسترس��از بهبود و ارتقای سطح مدیریت مالی و اقتصادی 
در ش��رکت ها و س��ازمان های شرکت کننده اس��ت. حمایت مدیریت مالی 
حرفه ای در مس��یر دس��تیابی به جایگاه واقعی در ش��رکت ها و سازمان  ها، 
تش��ویق و ترغیب شرکت ها برای انجام خود ارزیابی و شناخت نقاط قوت و 
ضعف و زمینه  های بهبود، ایجاد فضای رقابتی مناسب و حرفه ای شرکت ها 
و سازمان های ایرانی، تعریف راهبردی از مدیریت مالی و اقتصادی سازمان 
در جهت دس��تیابی به اهداف اس��تراتژیک، معرفی و قدردانی از شرکت ها و 
سازمان های برتر مالی و اقتصادی، فراهم کردن امکان تبادل تجربیات موفق 

مدیران مالی از جمله اهداف برگزاری این همایش به شمار می رود. در پایان 
این مراسم تندیس سیمین یازدهمین دوره جایزه ملی مدیریت مالی ایران 
به س��رکار خانم زینب هدایت پور مدیر حسابرس��ی داخلی به نمایندگی از 
شرکت فولاد خوزستان اهدا شد. در این همایش ابراهیم چهارلنگی رئیس 
دریافت ها و پرداخت ها و اشکان افشارپور رئیس بودجه و گزارشات به عنوان 
نماینده ش��رکت فولاد خوزس��تان حضور داش��تند. این شرکت در دهمین 
دوره همایش جایزه ملی مدیریت مالی ایران در سال ۱۳۹۸ موفق به کسب 

تندیس بلورین شده بود.

ش��رکت فولاد خوزس��تان به عنوان قطب دوم فولاد کش��ور طرح های توسعه ای 
کمی و کیفی متعددی را در دس��ت اقدام دارد و با اجرای آن ها که دور از دس��ترس 

نیست، می تواند نقش موثر خود را در صنعت فولاد کشور تثبیت کند.
صنعت فولاد دنیا در س��الی که گذش��ت، ش��رایط بغرنجی را از سر گذراند؛ جنگ 
تج��اری می��ان آمریکا و چین از یک س��و و ش��یوع ناگهانی وی��روس کرونا در اواخر 
س��ال ۲۰۱۹ باعث ش��د صنعت فولاد تقریبا بیش��ترین آس��یب را از شرایط موجود 
ببیند. بسیاری از صنایع تولیدکننده دچار آسیب جزئی و کلی شدند و بازار فولاد 
در دنیا دچار آش��فتگی ش��د. جلوه این آش��فتگی را می توان در کند ش��دن آهنگ 
تولید فولاد در بس��یاری از کش��ورهای مطرح تولیدکننده  مش��اهده کرد و به طور 
کلی بازارها نامتوازن شدند. در سال ۲۰۲۰ میزان تولید فولاد در کشورهای عضو 
انجمن تولیدکنندگان فولاد دنیا حدودا یک درصد کاهش یافت و به یک میلیارد 

و ۸۲۹ میلیون تن رسید.
رشد تولید فولاد در ایران، برخلاف دنیا

آش��فتگی در صنعت فولاد دنیا در حالی رخ داد که صنعت فولاد ایران در ادامه 
روند رو به رشد خود در سال های اخیر، در رتبه سوم بیشترین رشد تولید قرار داشت 
و رتبه های اول و دوم رش��د تولید متعلق به کش��ورهایی بوده که حجم تولید بس��یار 
کمتری نسبت به ایران داشتند. کشور ما در سال ۲۰۱۹ میلادی توانسته بود ۲۵.۶ 
میلیون تن فولاد خام تولید کند اما در سال ۲۰۲۰ با رشد ۱۳.۴ درصدی و حدودا 
چهار میلیون تنی، میزان تولید فولاد ایران از ۲۹ میلیون تن عبور کرد و کشور ما 

همچنان عنوان دهمین تولیدکننده برتر دنیا را حفظ کرد.
افزایش تولید فولاد ایران در س��ایه کمک و هم دلی تولیدکنندگان فولاد ایران 
حاصل ش��ده و تولیدکنندگان بزرگ فولاد در ایران همچون فولاد مبارکه، فولاد 
خوزستان، ذوب آهن اصفهان و دیگر تولیدکنندگان بزرگ این عرصه، نقش بسیار 
مهمی در کس��ب این موفقیت بزرگ ایفا کردند. به نظر می رس��د با توجه به ش��رایط 
به وجود آمده و اس��تراتژی های تدوین ش��ده در ش��رکت های بزرگ، در سال جاری 
این روند خوب ادامه خواهد داشت زیرا طرح های توسعه ای متعددی هم در بخش 

تامین مواد اولیه و هم در محصولات میانی و نهایی در دست اقدام است.
فولاد خوزستان، با وجود کرونا فعال تر از هر سال عمل می کند

ش��رکت فولاد خوزس��تان به عنوان دومین قطب فولاد کش��ور در سال های اخیر 
همواره میزان تولید خود را افزایش داده و این افزایش تولید به دلیل اجرای طرح های 
توس��عه ای متعدد در این ش��رکت رقم خورده اس��ت. به طوری که فولاد خوزستان 
توانس��ته از ابتدای زنجیره یعنی س��نگ آهن تا ش��مش فولادی س��رمایه گذاری 
انجام دهد. این س��رمایه گذاری ها در وهله اول منجر به تامین مواد اولیه و خوراک 
کارخانه های فرآوری و ذوب شده و تامین به موقع مواد اولیه فولاد خوزستان را از خطر 
کمبود این مواد در آینده نجات داد. در اختیار گرفتن کارخانه کنسانتره سازی ۲.۵ 
میلیون تنی شرکت توسعه ملی که بعدها به شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر 
سناباد تغییر نام داد، اقدام به موقعی بود که روند توسعه آن در سال جاری با احداث 
یک کارخانه ۲.۵ میلیون تنی گندله س��ازی دیگر تداوم یافت و فولاد خوزس��تان 
گام محکم دیگری را در جهت پایداری تامین مواد اولیه برداش��ت. در همین حال 

توسعه فولاد شادگان با همراهی فولاد خوزستان با سرعت خوبی پیش می رود.
افزایش فروش فولاد خوزستان و توجه به صنایع داخلی

در همین حال شرکت فولاد خوزستان در هر سال نسبت به سال قبل از آن، هم 
افزایش تولید و هم افزایش فروش را تجربه کرده است و در سال گذشته توانست با 
تمام ظرفیت تولید خود یعنی ۳.۸ میلیون تن اسلب، بلوم و بیلت فعالیت کند. البته 
در سال های مختلف بسته به شرایط بازار داخلی و صادراتی، مقادیر تولید اسلب، 
بلوم و بیلت متفاوت بوده اس��ت. به طور مثال در س��ال جاری میزان تولید اس��لب به 

ط��ور قاب��ل توجه��ی افزایش یافته و در مقابل تولید بلوم و بیلت اندکی کاهش یافته 
است. این تغییر محصول تولیدی بر اساس نیاز بازار داخلی به محصول استراتژیک 
اسلب برای صنایع مصرف  کننده داخلی یعنی تولیدکنندگان ورق بوده و بازار کشور 
در این خصوص کمبود ش��دیدی داش��ت. بر این اس��اس، ش��رکت فولاد خوزستان 

تمرکز خود را بر تولید اسلب بیشتر کرده است.
نکته قابل توجه در خصوص فروش فولاد خوزستان در سال های اخیر، توجه این 
ش��رکت به صادرات بوده اس��ت. به طوری که در س��ال ۱۳۹۶ ثبت رکورد صادرات 
فولاد ایران توسط فولاد خوزستان به میزان ۲.۸ میلیون تن رقم خورد و در همان 
س��ال ای��ن ش��رکت از مع��دود صادرکنندگانی بود که به درآم��د ارزی بیش از یک 
میلیارد دلار دست یافت. روند صادرات فولاد خوزستان هر چند در سال های آتی 
به دلیل توجه به بازار داخلی رو به کاهش رفت اما این شرکت همچنان بزرگ ترین 
صادرکننده فولاد ایران باقی مانده است. در سال جاری نیز با گذشت حدود ۱۰ ماه، 
بیش از یک میلیون و ۴۸۰ هزار تن صادرات داش��تیم و امیدواریم در س��ال جاری 
به صادرات ۱.۷۰۰ میلیون تنی دست یابیم. در عین حال شرکت فولاد خوزستان 
بزرگ  ترین عرضه کننده فولاد خام )مجموع اسلب، بلوم و بیلت( در کشور است و 
با توجه به کاهش تدریجی صادرات خود طی دو سه سال اخیر، عرضه محصولات 
خود را در بازار داخلی افزایش داده است. این افزایش عرضه به ویژه به شرکت های 
حاضر در استان خوزستان از جمله شرکت فولاد اکسین، گروه ملی صنعتی فولاد 
ایران، فولاد روهینا و نورد و لوله اهواز باعث ش��د تا این ش��رکت ها تولیدات خود را 
نسبت به سال های گذشته به طور قابل توجهی افزایش دهند و برخی نیز با توجه 
به مشکلاتی که طی سال های گذشته داشتند، به نوعی با حمایت فولاد خوزستان 

از بحران خارج شوند.
طرح های توسعه فولاد خوزستان در دست اقدام است

شرکت فولاد خوزستان برای ادامه تاثیرگذاری نقش خود در صنعت فولاد کشور 
متوقف نخواهد ماند و این حرکت رو به جلو با اجرای طرح های توسعه ای ادامه خواهد 
یافت. طرح های بزرگی همچون پروژه احداث مگامدول آهن اسفنجی )زمزم ۳( با 
مشخصات منحصربه فرد و پروژه احداث پکیج ماشین ریخته گری اسلب جایگزین، 
همچنین پروژه های بزرگ و کوچکی چون احداث کارخانه اکسیژن ۴، خط و پست 

۴۰۰ کیلو ولت در دستور کار قرار دارد..
پروژه های شرکت فولاد خوزستان تنها به افزایش تولید و ظرفیت فولاد محدود 
نخواهد ش��د و این ش��رکت در حوزه محیط زیس��ت و مسئولیت های اجتماعی نیز 
طرح هایی همچون تصفیه آب صنعتی و توس��عه فضای س��بز، احداث بیمارس��تان 
و... را پیگیری خواهد کرد. ضمن اینکه ش��رکت فولاد خوزس��تان، به عنوان دومین 
قطب تولید فولاد کشور با اجرای طرح جامع فاز چهارم توسعه پایدار ظرفیت خود 
در افق ۱۴۰۴، به ظرفیت ۶ میلیون تن در سال دست خواهد یافت و جایگاه خود 

را تثبیت خواهد کرد.
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دادس��تان عموم��ی و انقلاب اس��تان قزوین گفت: ب��ا توجه به 
فعالیت های مخرب در حوزه محیط زیس��ت باید نظارت جدی تری 

بر استخراج معادن در استان اعمال شود.
به گزارش تس��نیم ، محمد قاس��می در آخرین نشس��ت شورای 
حفظ حقوق بیت المال اس��تان قزوین اظهار کرد: متاس��فانه امروز 
می بینیم هر جایی که معدن ساخته شده، محیط زیست آن ناحیه 
هم در خطر افتاده و این در حالی اس��ت که باید نظارت بیش��تری بر 

روی فعالیت معادن سنگ در استان قزوین صورت بگیرد.
قاس��می ادامه داد: متاس��فانه در حال حاضر مع��دن داران ما به 
ه��ر می��زان و تناژی ک��ه اراده کنند، می توانند از معادن ما س��نگ 
برداش��ت کنند که ای��ن اقدام کاملا خلاف قانون اس��ت و می تواند 

تعقیب کیفری بهره برداران را به دنبال داشته باشد.دادستان قزوین 
ب��ا یادآوری اینکه نظارت بر میزان اس��تخراج معادن و جلوگیری از 
برداشت های غیرمجاز جزو وظایف سازمان صنعت، معدن و تجارت 
است، گفت: بنابراین سازمان صنعت ، معدن وتجارت باید بر مبنای 
مجوز اس��تخراجی که صادر کرده و در تناس��ب با اسناد بالادستی 
توسعه معادن بر میزان استخراج معادن استان قزوین نظارت کند. 
قاس��می ممانعت از تجاوز نامحدود به منابع معدنی اس��تان قزوین 
را یکی از مصادیق مهم احیای حقوق عامه برش��مرد و اضافه کرد: با 
توجه به اینکه معادن جزو انفال و منافع مسلم بیت المال به حساب 
می آین��د و با عنایت به اهمیت ب��الای موضوع حفظ ذخایر طبیعی 
معادن دادس��تانی اس��تان قزوین با متخلفان در حوزه برداش��ت از 

مع��ادن برخورد قانونی خواهد ک��رد.وی ادامه داد: با توجه به اینکه 
برخی س��وداگران و سودجویان خود را به عنوان کارآفرین جاد زده 
و ب��ه فعالیت ه��ای غیرقانونی در معادن اق��دام می کنند، به همین 
خاطر برای پیش��گیری از وقوع جرم و تخلف در این حوزه با چنین 
سوداگرانی برخورد قضائی قاطع و بازدارنده می کنیم و همچنان به 
نقش خود به عنوان پشتیبان قانونی دستگاه های اجرایی پایبندیم. 
عزی��زالله افضلی ، رئیس س��ازمان صنعت ، معدن وتجارت اس��تان 
قزوین با بیان اینکه 207 معدن در استان کشف شده که از این بین 
81 واحد آن غیرفعال هستند در این جلسه اظهار کرد: بنا بود تا در 
س��ال جاری اقدامات قانونی در رابطه با ابطال پروانه های غیرفعال 
در اس��تان و اخذ مجوز برای مزایده آنها توسط دستگاه های متولی 

در اس��تان صورت گیرد. افضلی ادامه داد: تغییرات به وجود آمده در 
س��اختار وزارت صنعت ، معدن وتجارت موجب بازنگری در مهلت 
اجرای این اقدام به وجود آورده و زمان آن  را به تاخیر انداخته است.
وی تاکی��د کرد: معارضین محلی مانعی در جهت جهش تولید به 
ش��مار می روند و زمانی قادر به تحقق این امر خواهیم بود که مردم 

خود در بهره برداری از معادن صاحب سهم باشند.
افضل��ی اف��زود: ب��ه س��بب گس��تردگی و پراکندگ��ی معادن 
در اس��تان تفاه��م نام��ه ای ب��ا همکاری نظام مهندس��ی اس��تان 
تالیف ش��ده ت��ا با هم��کاری این بخ��ش از ظرفیت ه��ای نظارتی 
 و اجرای��ی آنه��ا در جه��ت بهب��ود وضعی��ت مع��ادن در اس��تان 

قدم برداریم.

نائب رئیس فراکس��یون معدن در مجلس شورای اسلامی گفت: 
موضوع اکتش��افات معادن نیازمند شفاف س��ازی و پرهیز از رانت 

خواری است.
به گزارش ایس��نا، محمدصالح جوکار در کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید اس��تان یزد با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
استانداری یزد برگزار شد، گفت: استان یزد کمترین سرمایه گذاری 
دولت را به خود اختصاص داده و بیش��ترین سرمایه گذاری توسط 

خود مردم استان صورت گرفته است.
وی در ادامه با اش��اره به اینکه اس��تان یزد تامین کننده بخش��ی 
از مواد اولیه فولادس��ازی های خوزس��تان و اصفهان اس��ت، گفت: 
متاس��فانه در حالی ش��اهد تکمیل چرخه فولاد در استان هستیم 
که بس��یاری از معاون س��نگ آهن اس��تان در حال واگذاری به غیر 
یزدی هاس��ت و واحده��ای ف��ولادی ما با کمبود خ��وارک مواجه 

هستند.
ای��ن نماینده مجلس با بیان این که س��ازمان انرژی اتمی نیز به 
بهانه پرتوزا بودن روی پهنه های آنومالی اس��تان دس��ت گذاش��ته 
و فعالی��ت در این ح��وزه را بعضا متوقف کرده اس��ت، افزود: واقعا 
جایگاه اس��تان یزد در حوزه فولاد کجاس��ت؟ استان آمادگی دارد 
که در دیگر بخش های فولادی س��رمایه گذاری داش��ته باشد ولی 
مش��کب تامین خوارک این واحدها باید مرتفع ش��ود. وی با بیان 

اینکه 21میلیون تن صادرات محصولات فولادی در کش��ور داریم، 
گفت: متاس��فانه 2برابر این میزان واردات به کش��ور داریم که این 
باعث نابودی تولید داخلی می شود. وی مسئولیت اجتماعی معادن 
را نکته بعدی خواند و گفت: استان یزد در بحث انتقال آب با کمبود 
اعتبارات مواجه اس��ت و تامین این کس��ری اعتبار توس��ط دولت 
ممک��ن نیس��ت بلکه معادن بزرگ باید در ای��ن زمینه ورود کنند. 
جوکار در ادامه اس��تان یزد را از قطب های نس��اجی کشور خواند و 
افزود: 18 تا 2۵درصد از اش��تغال استان مربوط به صنعت نساجی 
است و لازم است که این بخش در استان را تقویت کنیم و این مهم 
از طریق تبدیل یزد به قطب پوشاک امکان پذیر است. وی همچنین 
با بیان این که بیش��ترین بیکاری استان مربوط به فارغ  التحصیلان 
دانش��گاهی است، خواستار حمایت وزارت صنعت، معدن وتجارت 

جهت ایجاد صنایع های تک در استان شد.
 جوکار با گلایه از اینکه تصمیمات شورای معادن استان در اتحاذ 
تصمیم شورای عالی معادن بسیار زمان بر است، این تعلل را مانعی 
در جلب به موقع سرمایه گذاری ها در استان دانست.  وی همچنین 
نس��بت به مشکل آزادس��ازی برخی کالاها در کمرگ انتقاد کرد و 
گفت: متاس��فانه برخی کالاهای اس��تان با تمام مشکلات واردات 
در گمرک کش��ورمان مرجوع می ش��ود. جوکار خواستار رسیدگی 
به مش��کل روغن خوارکی در اس��تان نیز ش��د و در پایان نیز گفت: 

در بحث اکتش��افات نیازمند شفاف س��ازی و پرهیز از رانت خواری 
هس��تیم چراکه مایه فس��اد اس��ت لذا باید اطلاعات این حوزه در 
اختیار گروه خاصی برای پرهیز از سوء استفاده و فساد قرار نگیرد. 
سید جلیل میرمحمدی، نماینده تفت و میبد خواستار تعهد صنایع 
و معادن به مس��ئولیت های اجتماعی خود برای محرومیت زدایی و 
ایجاد اشتغال در مناطق خود شد و گفت: باید سرمایه ها به سمت 
صنایع های تک و صنایع پاک س��وق داده ش��ود ت��ا بیش از پیش 
ش��اهد مشکلات و آلایندگی های زیس��ت محیطی صنایع موجود 

در استان نباشیم. 
وی در بخش دیگر سخنانش بیان کرد: علاوه بر مشکل مجتمع 
فولاد میبد که وعده رفع مشکل آن وزیر محترم داده شد، در برخی 
واحدهای تولیدی موتورس��یکلت و داروسازی ها شهرستان میبد و 
چند واحد کاشی و سرامیک در شهرستان تفت دچار مشکلیم که 
نیازمند توجه مسئولان وزارت صنعت، معدن وتجارت هستیم. وی 
همچنی��ن از پاس کاری موضوع دیپلماس��ی اقتصادی بین وزارت 
خارج��ه و وزارت صنعت، معدن وتج��ارت، این موضوع را نیازمند 

اهتمام همگانی دانست.
 میرمحم��دی عنوان کرد: امس��ال 1۴ هزار میلیارد تومان طرح 
تنها در دهه فجر امس��ال در اس��تان افتتاح ش��د ولی متاسفانه در 
تامی��ن جزئی تری��ن اقلام مورد نیاز مردم با مش��کل مواجه ایم که 

ضایع کنن��ده دیگر تلاش هاس��ت. محمدرضا صباغیان، نماینده ۵ 
شهرس��تان اس��تان یزد هم با گلایه از بی توجهی وزرا به این حوزه 
انتخاباتی محروم، گفت: متاس��فانه تنه��ا نگاه معدنی به این حوزه 
انتخابیه فقط استخراج آنها بوده و هیچ اهتمامی به سرمایه گذاری 
در این شهرستانها نشده است. وی افزود: متاسفانه عطش برداشت 
منابع استان سیری ناپذیر است و در حالی واحدهای موجود خوراک 
ندارند ولی منابع معدنی منطقه به دیگر استان ها واگذار می شود.

صباغیان خواس��تار رس��یدگی به موضوع ص��ادرات محصولات 
گندله س��ازی ت��ازه تاس��یس ای��ن ح��وره انتخابیه ش��د و افزود: 
متاس��فانه قانون یک درصد حقوق دولتی معادن در استان رعایت 
 نمی ش��ود، در حال��ی که اجرای آن به نف��ع مناطق محروم همین 

معادن است.
محمدرضا دش��تی، نماینده مردم اردکان نیز در این نشس��ت بر 
لزوم آمایش صنعتی در اس��تان تاکید کرد و گفت: مردم اس��تان از 
آلایندگ��ی هوا رنج می برند ولی باوجود اقدامات موثری که در این 
زمینه صورت گرفته است ولی باز دچار مشکل هستیم. وی گفت: 
یزد را بهش��ت سرمایه گذاری می خوانند ولی من خواهش می کنم 
آن را به جهنم تبدیل نکنید. دشتی خواستار صدور مجوز کارخانه 
ورق   س��ازی برای استان ش��د و گفت: صنایع پایین دستی فولاد در 

استان نداریم و امیدواریم در این باره اهتمام لازم صورت گیرد.

آمار مربوط به واحدهای فعال استانی در بخش معدن وصنایع 
معدنی گویای س��هم 27.۴ درص��دی در بین بیش از 70.۹ هزار 
واح��د این بخش در دوره 10 ماهه امس��ال اس��ت. گزارش ایرنا 
برپایه جداول آماری وزارت صنعت در این ارتباط حاکی اس��ت، 
10 ماهه امس��ال 70 هزار و ۹21 واحد فعال صنعتی، معدنی و 
تج��اری در قالب ۳۳ گروه فعالیت، مجوز اش��تغال دو میلیون و 

۴1۳ هزار و ۳11 نفر را کسب کردند.
سهم�کانی�غیر�فلزی��15.۱هزار�فقره��

آم��ار مورد بررس��ی گویای آن اس��ت که در بخ��ش معدن و 
صنایع معدنی بیشترین واحد های فعال استانی مربوط به »کانی 
غیرفلزی« با رقم 1۵ هزار و 1۹8 فقره ثبت شد که مجوز اشتغال 
۳7۴ ه��زار و 2۶8 نف��ر دارند. واحدهای فعال س��یمانی در این 

بخش بیشترین نقش را دارند و شمار نیروی انسانی هم به نسبت 
دیگر عرصه های مرتبط بیشتر است.

فلزات�اساسی��۲.۷هزار�واحد�فعال���
مچنین فلزات اساس��ی نیز در دوره این گزارش تعداد 2 هزار 
و 787 فقره ثبت ش��د که مجوز اشتغال 178 هزار و ۶۹۴ نفر را 
بدنبال داشت. بررس��ی این آمار گویای آن است که فولاد سازان 
در این بخش سهم عمده دارند و امروز صنعت فولاد کشور رتبه 

دهم را در جهان به خود اختصاص داده است.
استخراج�سایر�معادن���

جداول مربوطه توضیح روشنی از استخراج سایر معادن ندارد 
که مشمول چه نوع معادنی است، اما تعداد یک هزار و ۳۵۳ فقره 
واحد فعال با مجور اش��تغال 18 ه��زار و ۴1۴ نفر در این بخش 

س��طح بندی شده اند. آمارهای وزارت صنعت گویای آن است که 
بیش از 10 هزار و ۴00 معدن دارای پروانه بهره برداری در سطح 
کش��ور وج��ود دارد و از این رقم افزون ب��ر ۵ هزار و ۶00 معدن 

فعال محسوب می شوند.
کانه�های�فلزی��۱۱۳فقره��

بررس��ی جداول یاد ش��ده، حاکی اس��ت که تعداد 11۳ فقره 
کانه های فلزی در سطح استان ها فعال بوده که تعداد 2۳ هزار و 

۵1۵ نفر مجوز اشتغال دارند.
 براب��ر آماره��ای ای��ن بخش معادن س��نگ آهن ب��ا توجه به 
واحد های فولاد س��ازی کش��ور از اهمیت وی��ژه ای برخوردارند و 
انتظار می رود با توس��عه برنامه اکتش��اف در ای��ن زمینه آمارها 

دستخوش تغییر شوند.

استخراج�زغال�سنگ�و�لینیت���
 ش��مار واحد های فعال اس��تخراج زغال س��نگ و لینیت برابر 
آماره��ای وزارت صنع��ت در 10 ماهه امس��ال 22 فقره بود که 

مجوز اشتغال 882 نفر را به دنبال داشت.
 ایران در ش��رایط حاضر تنها واح��د ذوب اصفهان را دارد که 
تولی��دش به روش کوره بلند و با اس��تفاده از زغال س��نگ انجام 
می ش��ود، انتظار می رود به واحد های کوره بلن��د در برنامه آتی 
فولاد افزوده ش��ود که این امر میزان نیاز زغال س��نگ را افزایش 

خواهد داد.
ای��ران اکنون ب��ه عنوان دهمین فولاد س��از جهان محس��وب 
می ش��ود و انتظار می رود در افق 1۴0۴ با دس��تیابی به ظرفیت 

۵۵میلیون تن فولاد به جایگاه هفتم ارتقا یابد.

نظارت�جدی�تری�بر�استخراج�معادن�اعمال�شود

اکتشافات�معادن�نیازمند�شفاف�سازی�

سهم�بیش�از��۲۷درصدی�معادن��از�واحدهای�فعال�استانی

معادن، کلید اشتغالزایی در لرستان
گروه معدن

 وضعیت فعلی لرس��تان، از فرصت سوزی هایی 
حکایت دارد که نگذاشته گره بیکاری استان، باز 

شود و مردم رنگ آسایش به خود ببینند.
ش��اید بت��وان استان لرس��تان را نم��اد ب��ارز 
»فرصت س��وزی« دانست؛ اس��تانی که با وجود 
برخ��ورداری از اس��تعدادها و مناب��ع خدادادی 
فراوان، هرگز نتوانس��ته س��همی از پیش��رفت و 
آبادانی داش��ته باش��د.  1۴هزار تن گیاه دارویی 
در س��ال، رتب��ه اول تولید ماهیان س��ردآبی در 
بین اس��تان های غیر س��احلی کش��ور، رتبه اول 
تولید انجیر س��یاه، رتبه ششم تولید گردو، رتبه 
هش��تم تولید گوشت قرمز، رتبه دهم تولید مرغ 
و تولی��د بهتری��ن زعفران ایران تنها بخش��ی از 
توانمندی های س��ومین اس��تان پرآب کشور در 
حوزه کش��اورزی اس��ت که اگر ظرفیت معادن، 
سنگ، گردش��گری و نیروی انسانی جوان را نیز 
به آن اضافه کنیم می توان لرستان را گنجینه ای 
گرانبها و س��رزمینی غنی و ثروتمند دانست که 
قادر اس��ت بس��یاری از نیازهای کشور را مرتفع 
کند اما نبود مس��ئولانی دلسوز و کارآمد سبب 
شده که امروز لرس��تان در رتبه نخست فلاکت 
ق��رار بگی��رد و یکی از محروم ترین اس��تان های 
کش��ور باش��د درحالی که اگر این ظرفیت ها در 
هر اس��تان دیگری وجود داش��ت امروز به قطب 

اقتصاد کشور تبدیل شده بود.
60درص�د�مع�ادن�لرس�تان�غیرفعال� �

است
در ای��ن گ��زارش، ظرفیت لرس��تان در بخش 
مع��ادن را ی��ادآور می ش��ویم ک��ه ب��ه گفت��ه 
کارشناسان، فقط با اس��تفاده بهینه از ۵ درصد 
معادن کشور، می توان درآمدهای نفتی را جبران 
کرد که خوش��بختانه اس��تان لرستان هم از این 
موهب��ت خدادادی بی بهره نیس��ت و معادن آن 
در کشور کم نظیر است. اما به دلیل خام فروشی 
و عدم به کارگیری دانش و فناوری روز، بسیاری 
از آنه��ا سال هاس��ت ک��ه ب��ه حال��ت غیرفعال 
درآمده ان��د و هیچ مدیریت منس��جم و اراده ای 
 هم برای ساماندهی این معادن در لرستان دیده 

نمی شود.

�واحد�های�سنگبری�لرستان�با�تمام���
ظرفیت�کار�نمی�کنند�

بهزاد منصوری، رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت لرس��تان در گفت وگو با تسنیم اظهار 
کرد: هم اکنون تعداد معادن فعال لرستان 171 
و تعداد مع��ادن غیرفعال اس��تان، 10۶ واحد 
است همچنین ۴۵ معدن سنگ تزئینی فعال و 

7۵ واحد غیر فعال داریم.
وی افزود: 2۳۴ واحد سنگبری دارای پروانه 
بهره برداری نیز در لرستان داریم که 80 درصد 
آنها با کمتر از ۴0 درصد ظرفیت خود فعالیت 

می کنند.
منصوری با بیان اینکه میزان استخراج واقعی 
ای��ن واحدهای معدنی یک میلیون و ۶۴۳ هزار 
و 1۳۹ تن بوده اس��ت، عنوان کرد: ۵۹۳ هزار 
و ۹۶۳ تن هم مواد معدنی تولیدی در اس��تان 

ذخیره  شده است.
رئیس س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
لرس��تان خاطرنش��ان ک��رد: در ۳م��اه اخی��ر 
برخ��ی از م��واد معدن��ی مانند س��نگ آهک، 
سنگ گچ، لاش��ه موزاییکی، مرمریت، چینی، 

فلدس��پات، گرانی��ت، تال��ک، س��یلیس، قیر 
طبیعی، لاش��ه آهکی، مارن، کنگلومرا، لاسه، 
مال��ون، س��رب، روی، خ��اک صنعتی و ش��ن 
 و ماس��ه رودخان��ه ای در معادن اس��تان تولید 

شده است.
وی بی��ان کرد: مجموع کل صادرات س��نگ 
اس��تان در س��ال ۹8، 2 هزار و ۴77 تن و 22 
کیلوگرم ب��ه ارزش صادراتی 81۹ هزار و ۶78 
دلار بوده اس��ت که از گمرک خرم آباد و سایر 
گمرک های کش��ور به بازارهای هدفی همچون 
ترکی��ه، اس��ترالیا، ام��ارات، کویت، روس��یه، 

سنگاپور، آلمان و چین صادر شده است.
براس��اس آنچه که از مصاحبه فوق استنباط 
می ش��ود، ۶0 درصد معادن لرس��تان غیرفعال 
هس��تند ضمن اینک��ه واحد های فع��ال هم با 
100درصد ظرفی��ت کار نمی کنن��د؛ بنابراین 
ای��ن میزان ص��ادرات، می توانس��ت چند برابر 
باش��د از طرف��ی ص��ادرات لرس��تان عمدتا به 
صورت خام فروش��ی بوده درحالیکه با فرآوری 
این محصولات در استان، ارزش  افزوده و درآمد 

بیشتری حاصل می شد.

در واق��ع پرداخت��ن ب��ه بحث خام فروش��ی 
یک موضوع تکراری اس��ت که سال هاس��ت در 
رسانه ها مطرح می شود و تقریبا همه مسئولان 
ه��م به اهمیت آن واقفند ام��ا می بینیم که در 
عم��ل اقدام مؤثری ص��ورت نمی گیرد و ظاهرا 

تمام برنامه ها در حد شعار است.
حکایت�تک�راری�خام�فروش�ی�در���

لرستان
عبداله یوس��ف نژاد از کارشناس��ان معدن در 
لرس��تان نیز به تس��نیم، گفت: استان لرستان 
در بحث معادن هنوز به جایگاهی که شایس��ته 
آن اس��ت نرس��یده و به نوعی در حق لرستان 
ظلم شده ش��ده چون چنین ظرفیت عظیمی 
که می توانس��ت گره بیکاری استان را باز کند 

نادیده گرفته شده است.
وی با بی��ان اینکه ع��دم حمایت های دولت 
و تحریم ه��ا اج��ازه نمی دهند صنعت س��نگ 
لرس��تان آنطور که باید رش��د کن��د، افزود: در 
لرس��تان خام فروشی به وفور به چشم می خورد 
و می بینی��م ک��ه بس��یاری از م��واد معدنی و 
سنگ ها مستقیما به چین صادر می شوند چون 

 خام فروشی سود آوری راحت و بازگشت سرمایه
 بالایی دارد.

ای��ن کارش��ناس مع��دن عن��وان ک��رد: اگر 
واحد های س��نگبری خام فروش��ی نکنند باید 
با صرف هزینه، س��نگ را خریداری و فرآوری 
کنن��د و بعد منتظ��ر بمانند تا مش��تری پیدا 
ش��ود درحال��ی که ب��رای مواد خام همیش��ه 
مش��تری وج��ود دارد و چنی��ن دلایل س��بب 
 ش��ده که خام فروشی در اس��تان افزایش پیدا 

کند.
ه�ر�معدن،�یک�گن�ج�نهفته�در�دل���

خاک
یکی از مواد معدنی بس��یار با ارزش لرستان 
»کربنات کلس��یم« اس��ت که با ف��رآوری آن 
می ت��وان ۴00 محص��ول تولید ک��رد و جالب 
اینجاس��ت طبق مطالع��ات انجام ش��ده، این 
م��اده در لرس��تان بالاتری��ن عی��ار را دارد که 
البت��ه زمزمه هایی در رابطه با حضور ش��رکت 
»ایمیدرو« برای س��رمایه گذاری و فرآوری این 
محصول به گوش می رسد تا طرح »تولید کاغذ 
از س��نگ« در لرستان کلید بخورد اما فعلًا این 

کار عملیاتی نشده است.
اس��تان لرس��تان همچنی��ن از نظ��ر ذخایر 
»تال��ک« دومی��ن اس��تان کش��ور اس��ت که 
ای��ن محصول اس��تراتژیک  در بی��ش از 100 
م��اده دارویی و بهداش��تی کارب��رد دارد و نیز 
 م��اده اولی��ه کاش��ی و س��رامیک را تش��کیل 

می دهد.
همچنین وج��ود ماده  با ارزش دیگری مانند 
»دولومیت« در اس��تان از دیگ��ر فرصت هایی 
اس��ت که به منظ��ور اس��تحصال منیزی��وم از 
دولومی��ت می تواند به س��رمایه گذاران معرفی 
شود و صدها ماده دیگر که بررسی موردی آنها 
در حوصله این بحث نمی گنجد ولی ختم کلام 
اینک��ه با وجود چنین ثروت های خدادادی، روا 
نیس��ت که لرس��تان اینگونه مح��روم و رنجور 
بمان��د و مردم آن با فقر و تنگدس��تی دس��ت 
و پنجه ن��رم کنن��د چ��ون هر معدن به س��ان 
گنج��ی نهفته اس��ت ک��ه نادی��ده گرفتن آن، 
 اثبات��ی ب��ر بی کفایتی و بی تدبیری مس��ئولان 

لرستان است.

 توقف عملیات ۶ معدن
 در ارسباران

مدیرکل منابع طبیع��ی و آبخیزداری آذربایجان 
شرقی با بیان اینکه هرگونه ورود و تعرض به مناطق 
جنگل��ی ممنوع بوده و در صورت مش��اهده هرگونه 
تخری��ب و قطع درخت��ان جنگلی برخ��ورد قانونی 
خواهد ش��د، گفت: بیش از ۶ معدن بزرگ که قصد 
ادام��ه عملیات ب��رای حیات یا اکتش��افات یا پروانه 
فعالیت در داخل ارس��باران داشتند، فعلا متوقف و 

برای ۳ معدن دیگر نیز اعلام جرم شده است.
به گزارش ایس��نا، رحیم مه��ردادی گفت: حیات 
بش��ریت وابس��ته به زمین و ذخایر طبیعی آن بوده 
و بای��د همگان در حفظ و صیانت از این نعمت الهی 
تلاش کرده و بدون کم وکاس��ت به آیندگان تحویل 

دهیم.
وی، وج��ود درختان و ذخایر جن��گل را کارخانه 
تولید اکس��یژن برای ادامه حیات بش��ر برش��مرد و 
اف��زود: زمین غیر قابل قیمت گذاری اس��ت و باید با 
تم��ام وج��ود در برابر س��ودجویی ها و برخی عوامل 
تهدید کننده منابع طبیعی از  جمله ساخت وسازهای 
غیرمج��از در اراض��ی و مراتع ملی، ویلاس��ازی های 
غیرمجاز، توس��عه زمین های زراعی و باغی در مقابل 

تخریب مراتع ملی و... مقابله کنیم.
وی از جمل��ه مطالبات مهم و اساس��ی در حفظ و 
حراست مراتع و جنگل های ارسباران را ایجاد پایگاه 
دائمی صیانت از ارس��باران با طرح تحقیقاتی، ایجاد 
پای��گاه اطفای حریق دائم��ی و اجرای طرح صیانت 
از منطق��ه ارس��باران و همچنین ج��ذب نیروهای 
حفاظتی مختص جنگل برای حفاظت از جنگل های 

ارسباران عنوان کرد.
مدی��رکل منابع طبیعی و آبخیزداری اس��تان در 
ادامه از جمله قوانین اجرایی در خصوص روستاهای 
خالی از س��کنه نیز افزود: طبق قانون، روس��تاهایی 
که خالی از سکنه بوده و مراتع آن به حال خود رها 
شده اس��ت، مراتع روستاها ممیزی و برای استفاده 
عشایر از مراتع و چراگاه های آنها واگذار می شود که 
نیاز اس��ت این قانون بیش��تر مورد مطالعه و بررسی 

قرار گیرد.
وی، سیاس��ت فعلی دولت را مهاجرت از ش��هرها 
به روس��تاها برش��مرد و افزود: باید تمام مس��ئولان 
کش��وری و استانی در حل مسائل و مشکلات پیش 
روی روس��تائیان وارد عمل ش��ده و با حمایت همه 
جانبه تمام زیرساخت ها و امکانات را برای مهاجرت 

معکوس از شهر به روستا را فراهم کنند.
وی، ظرفیت های جنگلی و مرتعی کشور و به ویژه 
آذربایجان ش��رقی را برای برخی فعالیت های دامی 
محدود ذکر کرد و افزود: طبق آخرین کاداستر انجام 
ش��ده در ۳0 دی ماه، دو میلیون و 811 هزار هکتار 
مس��احت منابع طبیعی استان است که امیدواریم تا 
پایان سال 1۴00 علاوه بر کاداستر کل منابع طبیعی 
استان، طرح مدیریت مرتع داری تلفیقی و طرح بلوک 
بندی عرصه های ملی و منابع طبیعی استان نیز تهیه 
و به اتمام برس��د.مهردادی در خصوص حساس��یت 
موضوع قط��ع درختان در مناط��ق جنگلی و حتی 
باغی منطقه ارس��باران نیز گف��ت: با اطلاع از اخبار 
و گزارش های منتش��ره در فضای مجازی و رسانه ها 
در خص��وص قطع و حمل درختان جنگلی و مرتعی 
ارس��باران، بلافاصله با همکاری و پیگیری مسئولان 
استانی و شهرستانی وارد کار شدیم و خوشبختانه با 
تلاش های شبانه روزی همکاران و مسئولان ذیربط 
ای��ن موض��وع تحت کنترل و مدیریت اس��ت.وی از 
جمل��ه سیاس��ت های دولت در دهه 70 را توس��عه 
زراعت چوب تحت عنوان نهضت س��بز عنوان کرد و 
افزود: درحال حاضر نیاز به چوب در جامعه برای تهیه 
م��واد و فرآورده های صنایع چوبی و ایجاد اش��تغال 
ضروری بوده و در این خصوص در آذربایجان شرقی 
نی��ز اقدامات مهمی از  جمل��ه حمایت مالی و تعیین 
زمی��ن برای کاش��ت درخت صنوبر ب��رای مصارف 
صنعتی چوب و س��ایر موارد دیگر انجام شده است.
وی، به تخریب ۳0 هکتار از منابع طبیعی ارسباران 
و قطع 2۳ هزار اصله درخت جنگلی از سوی مجتمع 
مس س��ونگون در یک سال گذشته نیز اشاره کرد و 
افزود: بر اس��اس تصاویر ماهواره ای از بهمن ماه ۹8 
به بعد، حدود ۳0 هکتار از عرصه های ملی ارسباران 
در محدوده مس سونگون بر اثر توسعه فعالیت های 
معدنکاری این مجتمع، تخریب ش��ده است که این 
مقدار سطح تخریب شده 1۹ هکتار منطقه جنگلی 
و 11 هکت��ار منطقه مرتعی اس��ت. مدیرکل منابع 
طبیع��ی و آبخیزداری اس��تان در خصوص کنترل و 
مهار آفت جنگل های ارس��باران نی��ز افزود: یکی از 
موفق ترین طرح های بومی منطقه در س��طح کشور 
جمع  آوری فیزیکی آفت ها توس��ط مردم و همکاران 
منابع طبیعی بود که با وجود ریس��ک و خطر بالای 
آن توانستیم تمام آفت ها را جمع آوری و هم اکنون 

تحت کنترل است.
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مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه از ثبت 
رکورد روزانه ۱۴۰ ذوب در ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم 
خب��ر داد. ای��ن رک��ورد کمتر از ۲۴ س��اعت پس از ثبت رکورد ۱۳۸ 
ذوب و بدون هیچ گونه توس��عه ای در این ش��رکت رخ داده اس��ت.

غلامرضا س��لیمی در گفت وگو با ایراس��ین درباره دلایل دست یابی 
به این رکورد تصریح کرد: نخستین و مهم ترین دلیل این است که 
واژه خواس��تن به معنی کامل کلمه در همه لایه های فولادس��ازی 
ص��رف ش��ده و هم��ه به دنبال ثبت رکودهای جدی��د در این ناحیه 
هستند. دلیل دوم آماده به کاری تجهیزات ماست. از فرصت تقریبا 
یک ماهه ای که به دلیل محدودیت های انرژی وارد ش��ده به فولاد 
مبارکه به وجود آمد، در جهت تعمیرات اساسی تجهیزات استفاده 
شد و نتیجه آن اکنون قابل مشاهده است.وی ادامه داد: سومین دلیل 
تحقق این رکوردهای پی درپی نیز پشتیبانی خوب از این ناحیه بود، 
از تأمین مواد اولیه در قسمت های مختلفی نظیر ناحیه آهن سازی 
و انرژی و س��یالات گرفته تا س��ایر قس��مت های پش��تیبانی.مدیر 
ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه خاطرنش��ان 
ک��رد: ثب��ت رک��ورد روزانه ۱۴۰ ذوب یک کار گروهی عظیم اس��ت 

ک��ه در ف��ولاد مبارکه اتفاق افتاد و در فولادس��ازی به ثمر نشس��ته 
اس��ت. پیش تر و در س��ال ۱۳۸۰ رکورد روزانه در فولادس��ازی ۴۰ 
ذوب بود، درحالی که هم اکنون رکورد ۱۴۰ ذوب ثبت ش��ده اس��ت. 
ثب��ت رکورده��ای قابل توجه درحال حاضر زیرس��اخت های خوب 
ایجادش��ده، مدیریت مناس��ب در سال های گذشته و همچنین عزم 
جزم دوستان ما در ناحیه فولادسازی برای استفاده از فرصت های 
موجود است.س��لیمی ادامه داد: به طورکلی رس��الت فولاد مبارکه 
ع��لاوه ب��ر تولی��د و تأمین نیاز داخل، توجه ب��ه صادرات، بحث های 
ایمنی و کمیت و کیفیت است و این امر در قالب خلق ارزش معنی 
پیدا می کند. حرکت ایجادشده در ناحیه فولادسازی به معنی ایجاد 
تحرک در همه بخش ها بوده و بنابراین همه قسمت ها در رکودهای 
تولید س��هیم بوده اند.وی درباره رکوردهای تولید روزانه این بخش 
نی��ز گف��ت: در این بخش نیز در امس��ال به ترتیب رکوردهای ۱۳۱ 
ذوب، ۱۳۳ ذوب، ۱۳۵ ذوب، ۱۳۷ ذوب، ۱۳۸ ذوب و ۱۴۰ ذوب 
ثبت شده است. این در حالی است که دو رکورد آخر در۲ روز متوالی 
و به فاصله کمتر از ۲۴ ساعت نسبت به یکدیگر به ثبت رسیده اند.
مدی��ر ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه افزود: 

نکته مهم در این میان این اس��ت که در س��ال ۹۶ با بهره برداری از 
ماش��ین ش��ماره ۵ فولاد مبارکه در این بخش، افزایش ۸۰۰ هزار 
تنی فولاد نس��بت به آخرین رکورد ثبت شد.س��لیمی ادامه داد: این 
امر به دلیل اضافه ش��دن یک ماش��ین ریخته گری جدید، طبیعی 
بود. این در حالی اس��ت که در امس��ال بدون هیچ گونه توس��عه ای و 
تنها با مدیریت زمان و تجهیزات، افزایش بهره وری نیروی انس��انی 
و اراده همکاران و همچنین همکاری بخش های دیگر نظیر خرید، 
آهن س��ازی، پش��تیبانی و حمایت مدیران و معاونان، افزایش تولید 
۶۰۰ هزار تنی در این ناحیه به ثبت رسید. این افزایش ظرفیت که 
خود معادل ظرفیت یک پلنت فولادی است، باعث شکستن رکورد 
پیشین تولید فولاد شرکت فولاد مبارکه )۶ میلیون و ۴۵۰ هزار تن( 
و دست یابی به رکورد جدید ۷ میلیون تن می شود.وی خاطرنشان 
کرد: هنوز هم می توانیم از ظرفیت این ناحیه، بیشتر استفاده کنیم؛ 
به همین دلیل برنامه های خوبی برای سال آینده در نظر گرفته شده 
اس��ت. ما برای افق س��ال آینده، تولید حداقل ۷.۲ میلیون تن را در 
نظر داریم. مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه 
درباره برنامه های این واحد برای ثبت رکوردهای روزانه جدید نیز 

اظهار کرد: ثبت رکوردهای روزانه جدید با شرایط فعلی بسیار دشوار 
ش��ده اس��ت؛ مانند وزنه برداری که گرم های آخر را به سختی تحمل 
می کند. تحقق این ۱۴۰ ذوب در روز از ۲ بخش تش��کیل می ش��ود: 
اول، بخش تولید که باید در کوره های قوس الکتریکی انجام گیرد و 
سپس ریخته گری شود؛ دوم، مدیریت این فرآیند است که به مراتب 
مهم تر به شمار می آید. درواقع باید این ذوب انجام شده در کوره های 
قوس الکتریکی در پاتیل های فولاد مذاب تخلیه و با جرثقیل های 
س��قفی به برج ریخته گری منتقل شود.س��لیمی افزود: در این میان 
مدیری��ت زمان و هماهنگی جرثقیل های پاتیل های مذاب بس��یار 
حائ��ز اهمیت اس��ت. تقریبا ه��ر پاتیل مذاب که وظیفه حمل فولاد 
مذاب از کوره تا ریخته گری را بر عهده دارد، باید در مس��یر انتقال 
خود، نزدیک به ۸ مرتبه بارگذاری و باربرداری شود؛ بنابراین ثبت 
رکورد ۱۴۰ ذوب به معنی جابه جایی ۲۸ پاتیل به تعداد یک هزار بار 
در روز و در سایت اجرای عملیات است. وی ادامه داد: هماهنگی این 
اقدام کار بسیار بزرگی است و هرچه بر تعداد ذوب افزوده شود، این 
هماهنگی سخت تر نیز می شود. بااین حال ظرفیت ثبت رکوردهای 

روزانۀ بیشتر در این بخش همچنان وجود دارد.

دستیابی به رکورد روزانه 140 ذوب در فولاد مبارکه

بحران کمبود نقدینگی در صنعت سیمان
مرضیهاحقاقی

س��یمان در توس��عه زیربنای اقتصادی کش��ور و همچنین 
فعالیت های عمرانی و ساخت وس��از نقش اساسی ایفا می کند؛ 
بنابراین تولید س��یمان در رده صنایع اس��تراتژیک قرار دارد. 
در طول س��ال های گذش��ته، ظرفیت قابل توجه��ی از صنایع 
سیمان در کش��ور احداث شده است. در چنین شرایطی، این 
محص��ول از ظرفیت صادراتی هم برخوردار اس��ت و می تواند 
نق��ش پررنگی در ارزآوری به عهده بگیرد. در بودجه امس��ال، 
نرخ گاز مصرفی واحدهای تولیدی س��یمان برابر با ۱۰ درصد 
نرخ خوراک پتروش��یمی ها تعیین شد. حامل های انرژی تاثیر 
بسزایی بر نرخ تمام شده سیمان دارند؛ درنتیجه انتظار می رود 
نرخ تمام ش��ده سیمان در س��ال آینده رش��د قابل توجهی را 

تجربه کند.

عملکرد نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی در سال جاری 
و در جری��ان تصوی��ب بودجه ۱۴۰۰ حکای��ت از آن دارد که 
گویی قصد دارند ان��واع یارانه های انرژی که در اختیار صنایع 
قرار می گیرد را به ش��دت کاهش دهند. ای��ن اقدام در حالت 
کلی درس��ت به نظر می رسد، چراکه از یک سو امکان بازسازی 
ظرفیت های انرژی در کش��ور فراهم می شود و از سوی دیگر، 
بهینه س��ازی مصارف این انرژی از سوی صنعتگران در اولویت 

قرار می گیرد. 
اما تغییر این روند باید با بررس��ی ش��رایط موجود حاکم بر 
هر صنعت اجرایی ش��ود. به عنوان مثال، نرخ سیمان در طول 
س��ال های گذشته در روندی دس��توری تعیین شده است. در 
چنین شرایطی، رش��د حامل های انرژی زمینه افزایش هزینه 
تمام شده این محصول را فراهم می کند؛ بنابراین این عامل نیز 

باید موردتوجه سیاست گذاران باشد.

لزوم نظارت سازمان 
استاندارد بر صادرات 

مقاطع بی کیفیت 
عضو هیات مدیره انجم��ن نوردکاران فولادی 
ایران با تاکید بر این که مقاطع ارزان صادرش��ده 
به کش��ورهای عراق و افغانستان همه بی کیفیت 
و غیراس��تاندارد هس��تند، تصریح ک��رد: حضور 
ارزیاب��ان اس��تاندارد در گمرکات کش��ور باعث 
جلوگی��ری از ص��ادرات مقاط��ع غیراس��تاندارد 

می شود.
»ص��ادرات مقاط��ع فولادی ب��رای ایران هیچ 
ارزش اف��زوده ای ن��دارد«، این جمل��ه کلیدواژه 
تم��ام صحبت ه��ای فولادس��ازان ب��رای توجیه 
ص��ادرات ش��مش فولاد ب��ه ج��ای محصولات 
 نهایی و حفظ مناف��ع صادراتی در میانه زنجیره

فولاد است.
تولیدکنن��دگان فولاد البته پربیراه نمی گویند، 
چراکه در س��ال های اخیر وضع عوارض سنگین 
۸۵ ت��ا ۹۹ دلاری برای واردات هر تن از مقاطع 
طویل فولادی ایران از سوی کشورهای همسایه 
ای��ران یعنی افغانس��تان و عراق ک��ه مهم ترین 
بازاره��ای صادرات��ی ای��ن محصولات هس��تند، 
موجب ش��ده اس��ت ک��ه اعضای حلق��ه پایینی 
زنجیره ناچار باش��ند اجناس خود را با نرخ هایی 

نازل در این دو کشور به فروش برسانند.
ای��ن روزها هم که رکود ش��دید ب��ازار داخلی 
فولاد موجب شده است که محصولات نوردکاران 
در ای��ران ب��دون مش��تری بماند، این دس��ته از 
تولیدکنن��دگان محص��ولات فولادی س��خت به 
دنبال ص��ادرات کالاه��ای خود به کش��ورهای 
همسایه هس��تند و برخی ش��نیده ها نیز از این 
حکایت دارد که نوردکاران هر تن از میلگردهای 
آجدار خود را با نرخ هایی بین ۵۰۰ تا ۵۱۰ دلار 

در بازارچه های مرزی به فروش می رسانند.
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه براس��اس گزارش 
هفت��ه گذش��ته مت��ال بولت��ن، ش��مش فولاد 
صادراتی ای��ران با نرخ هایی بی��ن ۵۵۰ تا ۵۶۰ 
دلار در ه��ر تن در بن��ادر خلیج فارس به فروش 
می رس��د و طبیعتا وقتی ن��رخ محصول نهایی از 
محص��ول میان��ی در بازارهای صادرات��ی تا این 
حد پایین تر اس��ت، ص��ادرات مقاطع فولادی نه 
تنه��ا هیچ ارزش اف��زوده ای برای کش��ور ایجاد 
 نمی کن��د، بلک��ه موجب لطمه ب��ه اقتصاد ایران 

خواهد شد.
در مقابل ام��ا نوردکاران تاکی��د دارند که هر 
گونه صادرات ش��مش فولاد مصداق خام فروشی 
اس��ت و دولت باید ضمن رایزنی با کش��ورهای 
منطق��ه در جه��ت کاه��ش عوارض وضع ش��ده 
 ب��ر محص��ولات نهای��ی زنجی��ره ف��ولاد ایران

 گام بردارد.
کری��م س��لیمی، عض��و هیات مدی��ره انجمن 
نوردکاران ف��ولادی ایران در رابط��ه با صادرات 
ارزان مقاطع فولادی ایران به کشورهای عراق و 
افغانستان به فولادبان گفت: درحال حاضر مقاطع 
طویلی که به کشورهای همسایه صادر می شوند، 
عمدتا محصولات��ی بی کیفیت و غیراس��تاندارد 
هستند و به همین دلیل این مقاطع با نرخ هایی 
پایی��ن به تج��ار عراق��ی و افغانس��تانی فروخته 

می شوند.
مدیرعامل ف��ولاد آناهیتا گی��لان تاکید کرد: 
باید توجه داش��ت که تولیدکنن��دگان متفرقه و 
زیرپله ای کش��ور این محصولات را به کشورهای 
همس��ایه صادر می کنند؛ چراکه تولیدکنندگان 
عضو انجمن ن��وردکاران هیچ گونه تولید مقاطع 

طول غیراستاندارد ندارند.
وی ادامه داد: عرضه مقاطع بی کیفیت و سبک 
باعث ش��ده است که کش��ورهای همسایه برای 
محصولات ایرانی عوارض س��نگینی وضع کنند 
که البته دلیل تولید ای��ن مقاطع بی کیفیت نیز 
عرضه نشدن کافی ش��مش استاندارد در بورس 

کالاست.
س��لیمی تصریح ک��رد: راه حل مناس��ب برای 
بی کیفی��ت  مقاط��ع  ص��ادرات  از  جلوگی��ری 
این اس��ت که ارزیابان س��ازمان اس��تاندارد در 
گم��رکات مرزی مس��تقر ش��وند ت��ا کیفیت و 
اس��تاندارد مقاط��ع صادرات��ی را بس��نجند و از 
جلوگی��ری  بی کیفی��ت  محص��ولات   ص��ادرات 

کنند.
ن��وردکاران  انجم��ن  مدی��ره  هی��ات  عض��و 
اظهارک��رد: برای رفع مش��کل ع��وارض واردات 
مقاط��ع ای��ران ب��ه کش��ورهای همس��ایه نی��ز 
مدی��ران وزارت صنع��ت، معدن وتج��ارت باید 
با مس��ئولان این کش��ورها مذاکره کنند، چون 
 این گونه مس��ائل صرفا از طریق رایزنی قابل حل 

است.

خبر

حذف قیمت گذاری عامل توسعه

هزینه تمام شده تولید بیشتر می شود

رشد نرخ سیمان حتمی است

سخن پایانی

ظرفیت تولید س��یمان کش��ور حدود ۹۰ میلیون تن برآورد می شود، با این 
وجود، س��الانه حدود ۶۰ تا ۷۰ میلی��ون تن از این ظرفیت به تولید اختصاص 
می یابد. چنانچه س��ایه قیمت گذاری دستوری از صنعت سیمان برداشته شود 
یا نرخ فروش آن منطقی و براس��اس ش��رایط روز تعیین ش��ود، امکان تولید 
ب��ا تمام ظرفی��ت در این صنعت وج��ود دارد، چراکه صنعتگ��ران می توانند با 

بهره گیری از س��ود حاصل از فروش این محصول با نرخ منطقی، س��رمایه لازم 
برای بازسازی و نوسازی واحدهای خود را پیدا کنند. حال چنانچه نرخ فروش 
حامل ه��ای انرژی در س��ال آینده برای صنایع افزایش یاب��د، باید منتظر تاثیر 
آن بر هزینه تمام ش��ده تولید سیمان باشیم. در چنین شرایطی، انتظار می رود 
نرخ فروش این محصول نیز به تناس��ب افزایش یابد و اگر این رش��د متناسب 

 با تغییر ش��رایط نباش��د، نمی توان به بهبود ش��رایط تولید صنای��ع در آینده 
امید داشت.

گفتنی اس��ت که بس��یاری از واحدهای س��یمانی کش��ور در اختیار بخش 
خصوصی هستند؛ بنابراین سیاس��ت گذاران نمی توانند بدون توجه به سرمایه 

این بخش اقدام به تعیین استراتژی کنند.

ش��هریار گراوندی، عضو هیات مدیره انجمن کارفرمایان 
صنعت س��یمان کش��ور در گفت وگو ب��ا  »روزگار معدن« 
اظهارکرد: افزایش نرخ حامل های انرژی تاثیر مستقیمی بر 
عملکرد و هزینه تمام شده واحدهای سیمانی دارد. براساس 
مصوبات جدید مجلس ش��ورای اس��لامی در س��ال آینده 
علاوه بر رش��د نرخ گاز، شاهد افزایش نرخ انرژی الکتریکی 
مصرفی واحدهای سیمانی کشور نیز خواهیم بود. همچنین 
واحدهای س��یمانی موظف خواهند شد از اردیبهشت سال 
آین��ده، انرژی مورد نیاز خود را از ب��ورس خریداری کنند. 
بدون تردید این مصوبه تاثیر جدی بر عملکرد این واحدها 
خواهد داشت. در چنین شرایطی، هزینه های تولید سیمان 

به شدت افزایش می یابد.
این درحالی اس��ت که واحدهای س��یمانی درحال حاضر 
با مش��کلات جدی در مس��یر فعالیت خود روبه رو هستند؛ 
چالش هایی که بارها از آنها س��خن به میان آمده و نس��بت 
به تداوم این ش��رایط و احتمال توقف تولید برخی واحدها 

هشدار داده شده است.
نقدینگی کافی نداریم �

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر تاثیر خرید انرژی از سوی 

واحدهای سیمانی از بورس بر عملکرد این واحدها 
گفت: در خرید انرژی از بورس، با رش��د تقاضا و 
رقاب��ت، هزین��ه خرید برق نیز افزای��ش می یابد؛ 
درنتیجه باید انتظار رش��د قابل توجه هزینه های 
انرژی حتی بیش از مقدار مصوب ش��ده را داشته 
باش��یم. در همین حال، برخی قراردادهای خرید 
انرژی در قال��ب معاملات س��لف خواهد بود. در 

چنین شرایطی خریدار باید نرخ برق را از قبل بپردازد. این 
درحالی است که واحدهای سیمانی از نقدینگی کافی برای 

پیش خرید حامل های انرژی برخوردار نیستند.
عض��و هیات مدی��ره انجمن کارفرمایان صنعت س��یمان 
اف��زود: از آنجاکه نرخ فروش س��یمان در طول س��ال های 
گذش��ته متناس��ب با نرخ تمام ش��ده این محص��ول نبوده، 
نقدینگ��ی و س��ودآوری این واحدها به ش��دت کاهش پیدا 
کرده است. در چنین شرایطی اگر چاره ای اندیشیده نشود 
و نرخ این محصول س��اختمانی متناس��ب با رشد هزینه ها 
افزایش نیابد، در آینده نزدیک ش��اهد تعطیلی این واحدها 

خواهیم بود.
گراوندی در پاس��خ به س��والی مبنی بر رشد نرخ سیمان 

در س��ال آینده، گفت: متاسفانه تاکنون نرخ این 
محصول متناسب با هزینه های تولید آن افزایش 
نیافت��ه اس��ت. قیمت گذاری س��یمان از س��وی 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
انجام می ش��ود و در ۲ دهه اخیر شاهد سرکوب 
نرخ این محصول بوده ایم. چنانچه همین ش��یوه 
تداوم یابد، با ش��وک بس��یار بزرگ و توقف یکی 
 پ��س از دیگ��ری واحدهای تولی��دی این صنع��ت روبه رو

خواهیم شد.
درخواست رشد ۲برابری نرخ سیمان �

فعالان صنعت س��یمان مدعی هس��تند نرخ فروش این 
محصول در سال ۹۹ باید دست کم ۶۰ درصد دیگر افزایش 

می یافت تا شاهد سودآوری این صنعت می بودیم. 
ح��ال در ش��رایط کنون��ی با توج��ه ب��ه هزینه هایی که 
تحت تاثیر افزایش نرخ انرژی پیش رو داریم و با احتس��اب 
تورم سالانه، نرخ فروش س��یمان دست کم باید ۲برابر نرخ 

فعلی باشد.
این فعال صنعت س��یمان در پاس��خ به س��والی مبنی بر 
تاثیر پذیرفته ش��دن رش��د یادش��ده بر عملک��رد صنعت 

س��یمان گفت: ظرفیت اسمی واحدهای نصب شده سیمان 
کش��ور حدود ۹۰ میلیون تن س��الانه برآورد می ش��ود. اما 
متاس��فانه به دلیل کمبود نقدینگی واحدهای سیمانی، این 
واحده��ا از عهده تعمیر و نگهداری بر نمی آیند و به مراتب 
ب��ا ظرفیت های پایین تری تولید می کنند. بس��یاری از این 

واحدها قطعات یدکی و آجر نسوز در انبار ندارند. 
در گذش��ته تعمیرات ای��ن واحدها به یک بازه حدود ۱۰ 
روزه نیاز داش��ت، ام��ا اکنون این توقفات ب��ه چند ماه نیز 
افزای��ش یافته اند، چراکه این واحدها قطعات یدکی ندارند، 
در همین حال تحریم ورود این قطعات و تجهیزات را بسیار 

زمان بر کرده است.
اما اگر قیمت ها متناسب با هزینه های تولید افزایش یابد، 
این کمبود جبران می ش��ود. به علاوه آنکه امکان اصلاحات 
لازم از منظر مس��ائل زیس��ت محیطی و مصارف انرژی هم 
فراهم می شود. در چنین شرایطی، توقف واحدهای سیمانی 

کم و میزان تولید افزایش می یابد.
در ادام��ه می توان از تمام ظرفیت این صنعت برای تولید 
بهره گرفت. درنتیجه از یک س��و نیاز داخلی تامین می شود 
و از سوی دیگر، می توان سهم صادرات را هم افزایش داد. 

عبدالرضا شیخان، دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان 
در گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن« و درب��اره تعیین نرخ گاز 
مصرف��ی واحدهای تولیدی س��یمان برابر با ۱۰ درصد نرخ 
خوراک پتروش��یمی ها در س��ال آینده گفت: هنوز نرخ گاز 
پتروش��یمی ها به طور دقیق مش��خص نشده اس��ت. با این 
وجود، چنانچه نرخ گاز واحدهای س��یمانی در س��ال آینده 
افزایش یابد، ش��اهد رشد نرخ تمام شده تولید این محصول 

خواهیم بود.
دبیر انجمن کارفرمایان صنعت س��یمان گفت: طی فصل 
زمس��تان که گاز واحدهای س��یمانی قطع و مازوت با نرخ 
۳۰۰ تومان جایگزین آن ش��د، شاهد رشد هزینه تمام شده 
تولی��د س��یمان بودی��م. در آن دوره، نرخ م��ازوت مصرفی 
واحدهای س��یمانی با احتس��اب نرخ حمل ونق��ل افزایش 
یافت. در آن دوره هزینه تمام ش��ده این محصول حدود ۴۰ 
هزار تومان افزایش یافت. حال چنانچه در آینده نیز ش��اهد 
افزایش نرخ گاز مصرفی صنایع سیمان باشیم، بدون تردید 
شاهد افزایش هزینه تمام شده تولید این صنایع خواهیم بود 

و فروش سیمان با قیمت های کنونی مقدور نیست.
وی در پاس��خ ب��ه س��والی مبن��ی ب��ر ارزیاب��ی عملکرد 
نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی در ح��ذف یارانه های 
انرژی صنایع معدنی ازجمله برای تولیدکنندگان س��یمان 
گفت: قطع یا کاهش این یارانه ها زمینه افزایش هزینه تمام 
شده و به تبع آن رشد نرخ فروش این محصولات را در بازار 
فراهم می کند. بدون تردید قرار نیس��ت صنایع سیمان نیز 
در مسیر تولید خود ضرر بدهند. حتی قیمت های دستوری 

نی��ز نبای��د به گونه ای تعیین ش��وند که فعالان و 
تولیدکنندگان یک صنعت متضرر شوند.

در واق��ع تولی��د ضمن توجه به ش��اخصه های 
س��وددهی زمین��ه بهب��ود عملک��رد واحدهای 
گوناگ��ون را فراهم می کند. به طور قطع، دولت و 
مجلس نیز این نگاه را دارند، تداوم تولید و رش��د 

آن را موردتوجه قرار می دهند. 
شیخان تاکید کرد: بدون تردید تولید پایدار زمینه رونق 
اقتصادی را فراهم می کند و باید از س��وی سیاس��ت گذاران 
م��ورد توجه ق��رار گیرد. در غیر این ص��ورت تولید متوقف 

می شود.
افزایش نرخ سیمان بررسی می شود �

دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان در پاسخ به سوالی 
مبنی بر نتیجه جلس��ه اخیر معاون��ت امور معادن و صنایع 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت با س��یمانی ها درباره 
نرخ این محصول گفت: در این جلس��ه مقرر شد گزارشاتی 
از سوی انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان ارائه شود. 
کارشناس��ان وزارتخانه نیز ضمن بررس��ی شرایط تولید در 
واحدهای سیمانی، گزارش��اتی را ارائه می دهند. در نهایت 
با بررس��ی داده های حاصل از این گزارش��ات، نتیجه نهایی 

مشخص می شود.
وی افزود: تولید س��یمان در مقایس��ه با س��رانه مصرف 
این محصول س��اختمانی در کش��ور به مراتب بالاتر است؛ 
درنتیجه درخواست اولیه ما آزادسازی نرخ فروش آن است. 
در چنین فضایی، عرضه و تقاضا به بهترین ش��کل نرخ این 

محصول را تعیی��ن خواهد کرد. علاوه بر این نرخ 
منطقی س��یمان رقبت تولیدکنن��ده را به تداوم 
تولی��د و افزایش ظرفی��ت افزایش می دهد؛ یعنی 

اتوماتیک وار بازار منطقی و متعادل خواهد شد.
البته که ش��اید هنوز سیاس��ت گذاران زمینه را 
برای آزادس��ازی نرخ فروش این محصول مناسب 
ندانند اما خروجی جلسه معاونت معدنی وزارتخانه 
با سیمانی ها هنوز مشخص نیست و تصمیمی برای نرخ اخذ 

نشده است.
ارجحیت تولید به بازار �

این فعال صنعت س��یمان افزود: ب��دون تردید تعدیل یا 
آزادسازی نرخ فروش سیمان تاثیر بسزایی بر بهبود عملکرد 
صنایع س��یمان کشور دارد. در حال حاضر، نرخ تمامی مواد 
اولیه تولید س��یمان و سایر هزینه های موثر در این صنعت 
رشد داشته اند؛ در نتیجه تعدیل نرخ ضروری است. چنانچه 
زمینه های این رش��د نرخ فراهم شود، حتی شاهد بازسازی 
و نوس��ازی در صنایع سیمان کشور خواهیم بود. به ویژه که 
باید تاکید کرد چند س��الی است بازس��ازی در این صنایع 
به دلی��ل نبود نقدینگ��ی مغفول مانده اس��ت. اما نمی توان 
نسبت به نوسازی یک صنعت بی توجه بود. درنتیجه تعدیل 
نرخ ادامه حیات این صنعت را برای سال های آینده تضمین 

می کند.
شیخان در پایان خاطرنشان کرد: سیمان در رده کالاهای 
استراتژیک قرار دارد. این محصول در ساخت وسازها اثرگذار 
اس��ت. در همین حال در مصارف س��اختمانی و در مقایسه 

با س��ایر محصولات ساختمانی، آنقدرها هم اثرگذار نیست؛ 
بنابراین از سیاست گذاران انتظار می رود گام های موثری در 

مسیر حفظ این صنعت بردارند.
ب��دون تردید حفظ این صنعت بای��د در قیاس با تنظیم 
بازار آن، ارجح باش��د. س��رمایه گذرای بزرگی برای احداث 
واحدهای س��یمانی ش��ده اس��ت. بس��یاری از این واحدها 
در مناط��ق مح��روم اح��داث ش��ده اند و تاثیر بس��زایی بر 
اش��تغالزایی در آن مناط��ق دارن��د؛ درنتیج��ه نمی ت��وان 
 به راحت��ی از اثرات مثبت این صنعت بر توس��عه اقتصادی

گذشت. 

ب��ا وجود اینکه حذف یا کاهش یارانه های انرژی مصرفی 
صنایع اس��تراتژی درستی اس��ت اما از متولیان امر انتظار 
می رود یا این سیاس��ت را تنها ب��ه صنایع اختصاص دهند 
 که از ب��ازار آزاد برای ف��روش محصولات خ��ود برخوردار 

هستند.
 یا از قیمت گذاری دستوری در صنایع بپرهیزند. نمی توان 
از یک سو همه یارانه هایی که در اختیار صنایع قرار می گیرد 
را حذف کرد و از سوی دیگر، انتظار داشت تولیدکنندگان 

آن محصول را با نرخ مورد نظر ما در بازار ارائه کنند.
 در واق��ع سیاس��ت گذاری برای جی��ب بخش خصوصی 
آنقدره��ا هم منطق��ی نیس��ت و می تواند خط��ر تعطیلی 

بسیاری از واحدهای صنعتی را به دنبال داشته باشد.
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بیمارستانیبرایاقشارآسیبپذیر

بیمارستانیبرایاقشارآسیبپذیر�
در س��ال ۱۳۵۰ موسس��ه خیری��ه ای به ن��ام مرحوم 
حاج علینقی غیاثی تش��کیل می ش��ود تا هیچ کدام از 
وصیت های او زمین نماند. از درمانگاه اس��تقبال ش��د 
ام��ا نی��از مردم منطقه اطراف ش��هرک ولیعصر فراتر از 
این ه��ا ب��ود. فرزندان مرحوم غیاث��ی، آن درمانگاه را به 
بیمارس��تانی بزرگ و مجهز تبدیل کردند. بیمارستان 
خیری��ه غیاث��ی در جنوب غرب تهران یعنی منطقه ۱۸ 
و در محله پرجمعیت شهرک ولی عصر)عج( قرار دارد. 
این موقوفه درمانی در رفاه و آس��ایش س��اکنان، بسیار 
تاثیرگذار اس��ت، چون س��اکنان این منطقه، اکثراً جزو 
خانواده های کم درآمد بوده و نیازمند طیف وس��یعی از 
خدمات درمانی و پزش��کی هس��تند.   این مرکز درمانی، 
غیرانتفاعی اس��ت و تحت نظارت س��ازمان اوقاف و امور 
خیریه قرار دارد و از سوی حامیان و افراد نیکوکار حمایت 
می شود. تمامی درآمدهای بیمارستان، صرف انجام امور 
مربوط به هزینه های بیمارس��تان و امور خیرخواهانه و 
اجرای نیات واقف خیراندیش آن می ش��ود. بنیان گذار 
بیمارستان خیریه غیاثی با اطلاع از نیاز مردم این منطقه 
در وصیت نامه خود مقرر کرد که از محل ثلث کل اموال او 
برای ایجاد موسسه خیریه در منطقه نقی آباد و وصفنارد، 

یعنی همین محل فعلی، بیمارستان استفاده شود.
تعرفههادولتیهستند�

هیات موسس��ان بیمارستان و بنیان گذاران علاوه بر 
ثلث دارایی واقف، حدود ۸۰ درصد از مخارج س��اخت 
و راه ان��دازی و اداره بیمارس��تان را ب��ه عهده گرفته اند و 
با س��رمایه های ش��خصی، برنامه های تجهیز، تکمیل و 
توسعه بیمارستان را نیز در آینده پوشش خواهند داد.

سیس��تم مالی بیمارس��تان با توجه ب��ه قرار گرفتن 
بیمارس��تان در ی��ک منطقه پرجمعی��ت و مراجعان و 
بیمارانی که اکثراً کم بضاعت، آس��یب پذیر و کم درآمد 
هستند، برنامه ریزی لازم را به عمل آورده تا تعرفه های 
دولتی در تمامی قس��مت ها اعمال ش��ود و با بیمه های 
درمانی قرارداد منعقد ش��ود تا تمامی خدمات پزشکی 
به مراجعان ارائه ش��ود. از لحاظ مالی بیمارس��تان بدون 
کمک نهادها و موسس��ه های دیگر و یارانه ها به صورت 
خودکفا و به صورت یک موسسه غیرانتفاعی در خدمت 
م��ردم اس��ت.   بیمارس��تان ۵ طبق��ه و ۲۰۰ تختخوابه 
غیاثی، حدود ۱۷ هزار مترمربع زیربنا دارد و حالا دیگر 
در ۸ بخ��ش ب��ه مردم خدمات ارائ��ه می کند: اورژانس، 
کلینیک های درمانی، اتاق عمل، تصویربرداری، زایمان 

و همودیالیز. همودیالیز بیمارس��تان غیاثی خیلی زود 
به یکی از مجهزترین و معتبرترین مراکز درمانی کشور 
تبدیل ش��د. این مرکز درمانی ۴۲ دس��تگاه دیالیز را در 
اختیار دارد و در ۳ سالن بزرگ خود، امکان ارائه خدمات 
دیالیز برای ۱۲۰ بیمار در یک روز و ۳ هزار و ۵۰۰ بیمار 
به طور ماهانه را دارد. مهندس ابوالفضل غیاثی، متولی 
بیمارستان غیاثی دراین باره گفته است: به منظور تقویت 
روح��ی و اقتص��ادی بیماران در این بخش علاوه بر ارائه 
خدمات درمانی مناسب، خانواده های بیماران از خدمات 

رایگان فرهنگی برخوردار می شوند«.
ورودبیمارستانبهحوزهکارآفرینی�

بیمارس��تان خیری��ه غیاث��ی در عرص��ه فرهنگی و 
اقتصادی و کارآفرینی، طرحی نو در انداخته است. بیمار 
و همراهان بیماران دیالیزی باید حداقل ۳ ساعت از روز 
را در مراکز دیالیز بگذرانند. نمی توان این ساعات را پربار 
کرد؟ البته که می توان! بیمارستان غیاثی و نیکوکارانی 

که از آن حمایت می کنند، مدتی اس��ت طرح آموزش 
رایگان صنایع دستی را به بیماران و همراهان آنها کلید 
زده اند. بیمار و همراهان علاقه مند می توانند پته دوزی 
بیاموزن��د و ضمن یادگی��ری این هنر اصیل و زیبا برای 
خود و خانواده درآمدزایی کنند. بیمارستان مواد و اولیه 
را در اختیار هنرآموزان قرار می دهد و محصول نهایی را 
به صورت نقدی خریداری می کند. این ایده بکر که نمونه 

مشابه ندارد با استقبال شهروندان مواجه شده است.
بیمارس��تان غیاثی در زمینه س��اخت زیورآلات هم 
آم��وزش می دهد. طبق اعلام مدیرعامل بیمارس��تان، 
به این ترتیب همراهان بیمار پس از یک دوره آموزش��ی 
یک س��اعته رایگان، مش��غول کار ثابت و با درآمد کافی 
می شوند. هدف اصلی از برگزاری این کلاس ها و دوره ها، 
ایجاد اشتغال پایدار به منظور تقویت روحی و اقتصادی 
بیم��اران و خانواده ه��ای آنهاس��ت. غیاث��ی دراین باره 
می گوی��د: ت��لاش کرده ایم تا بیم��اران و همراهان آنها 

متناس��ب ب��ا زمان��ی ک��ه در این بخ��ش درمانی طی 
می کنند، خدمات لازم را دریافت کنند. بر این اس��اس 
هم کار هنری یاد می گیرند و هم درآمد کسب می کنند. 
ب��ه گفت��ه دکتر غیاثی، لابی بیمارس��تان برای نمایش 
و فروش صنایع دس��تی تولیدش��ده بیماران و همراهان 
آنها اختصاص یافته اس��ت. از سوی دیگر برای بالابردن 
س��طح اطلاع��ات عمومی و دانش بیم��اران دیالیزی و 
خانواده های آنها، این بیمارس��تان به کتابخانه مجهزی 
نیز تجهیز شده است. رئیس بیمارستان خیریه غیاثی 
دراین باره گفته است که در این بخش مسابقات منظمی 
در چارچوب کتابخوانی و خلاصه نویسی برگزار می شود 
 تا اوقات فراغت س��المی ب��رای بیماران و همراهان آنها 

فراهم آید.
سیاستهایاصلیبیمارستان�

حفظ و ارتق��ای ایمنی بیمار، بهبود مس��تمر 
کیفیت خدم��ات و بهبود بهره وری بیمارس��تان 

از جمله اهداف اصلی بیمارس��تان غیاثی اس��ت. 
از جمل��ه دیگ��ر م��واردی که در ای��ن مجموعه 
موردتوجه اس��ت، می ت��وان به توج��ه به ایمنی 
بیم��ار، کاه��ش خطاه��ای پزش��کی، راه اندازی 
بخش های جدید، توس��عه روش ه��ای درمانی و 
جراحی جدید، رعایت تمامی موازین بهداشتی، 
درمانی و زیست محیطی، استقرار طرح پرداخت 
مبتنی بر عملکرد، ارائه خدمات به موقع و جامع 
ب��ه بیماران، کنترل عفونت بیمارس��تانی، ترویج 
زایمان طبیعی، اس��تفاده مناس��ب از تجهیزات 
پزش��کی، فناوری و فناوری ه��ای نوین و روزآمد 
و اجرای کامل استانداردهای اعتباربخشی اشاره 

کرد.
بخشه�ایبس�تریبیمارس�تانخیری�ه�

غیاثیتهران
درمان��گاه اورول��وژی، درمان��گاه ENT، درمان��گاه 

ارتوپ��دی، درمانگاه اطفال، درمانگاه اورژانس، درمانگاه 
بینایی س��نجی، درمانگاه پوس��ت، درمان��گاه جراحی 
عموم��ی، درمان��گاه داخلی اعصاب، درمانگاه چش��م، 
درمان��گاه داخل��ی، درمانگاه دندان پزش��کی، درمانگاه 
زنان و زایمان، درمانگاه شنوایی سنجی، درمانگاه قلب، 
درمانگاه فیزیوتراپی، کلینیک برست )سرطان پستان(، 
عفونی، پایگاه بهداش��تی، روان پزش��کی، جراحی مغز و 
اعصاب، ط��ب اورژانس، هماتولوژی، گوارش، درمانگاه 
فوق تخصصی قلب اطفال، طب س��نتی، درمانگاه غدد 

و درمانگاه جراحی پلاستیک
بخشهایستارهدار�

اتاق عمل اورژانس، تخت زایمان، اورژانس س��رپایی، 
لیب��ر، ات��اق عمل، دیالی��ز، اتاق عمل چش��م، مامایی، 

ریکاوری
بخشهایکلینیکیبیمارستان�

جراحی زنان، CCU، داخلی، جراحی عمومی، گوش 
و حلق و بینی، ارولوژی، قلب، ارتوپدی، ICU، پس��ت 
پارتوم، جانبازان، عفونی، جراحی مغز و اعصاب، اطفال، 
نوزادان، داخلی اعصاب، بارداری پرخطر، جراحی چشم، 

NICU
بخشهایپاراکلینیکیبیمارستان�

جراحی زنان، CCU، داخلی، جراحی عمومی، گوش 
و حلق و بینی، ارولوژی، قلب، ارتوپدی، ICU، پس��ت 
پارتوم، جانبازان، عفونی، جراحی مغز و اعصاب، اطفال، 
نوزادان، داخلی اعصاب، بارداری پرخطر، جراحی چشم، 

NICU
بیمههایتحتپوششبیمارستان�

اغل��ب مجموعه ه��ای معتب��ر در ح��وزه بیمه ه��ای 
خدم��ات درمان��ی با بیمارس��تان خیری��ه غیاثی طرف 
قرارداد هستند. بیمه سینا، رازی، سپه، بانک صادرات، 
بانک تجارت، بانک کش��اورزی، بانک صنعت و معدن و 
بانک ملت از جمله این موارد است. همچنین بیمه های 
ش��هرداری، آسیا، پارسیان، بیمه نیروهای مسلح، بیمه 
کارآفرین، بانک ملی، بیمه میهن، بیمه تأمین اجتماعی 
بیم��ه کوث��ر، بیمه ملت، بیمه البرز بیمه س��امان، بیمه 
سلامت، بیمه های اختصاصی صداوسیما، بیمه ایران و 
 مجموعه های طرف قرارداد با بیمه تکمیلی از جمله این 

موارد هستند.
نشانی: تهران، یافت آباد، شهرک ولیعصر، 
خیابان بنائی، خیابان رجائی، بیمارستان خیریه 
غیاثی تهران

بیمارستان خیریه غیاثی در راستای مقابله با بیماری کووید ۱۹ اقدام به اجرای مجموعه ای از فعالیت های 
آموزشی و پیشگیرانه کرده است. از جمله مهم ترین این اقدامات می توان به موارد زیر اشاره کرد:

۱-تهیه و توزیع پمفلت پیشگیری از کرونا ویژه بیماران در بخش اورژانس و درمانگاه
۲-تهیه و توزیع پمفلت پیشگیری از بیماری کرونا ویژه کارکنان بهداشتی و درمانی در تمام بخش ها

۳-اندازه گیری درجه حرارت افراد در بدو ورود به اورژانس و کلینیک و جداسازی بیماران و ارجاع موارد 
مشکوک به چادر تریاژ مستقر در حیاط بیمارستان

۴-آم��وزش چهره به چهره در تمام بخش ها توس��ط کارش��ناس کنترل عفونت، بهداش��ت حرفه ای و 
بهداشت محیط

۵-ضدعفونی روزانه تمام بخش ها
6- محدودسازی ملاقات بیماران و محدود کردن ورودی 
۷- موکول کردن معاینات دوره ای کارکنان به سال آینده

۸- آموزش و درخواست استفاده بهینه وسایل حفاظت فردی
۹- توزیع پوستر و بنرهای آموزشی در تمام بخش ها

۱۰- پخش مطالب آموزشی از مانیتورهای ارتقای سلامت بیمارستان برای عموم مردم
۱۱-اعلام روزانه موارد مشکوک و احتمالی به eoc دانشگاه علوم پزشکی ایران و مرکز بهداشت غرب

۱۲-قراردادن مواد ضدعفونی کننده در کنار دستگاه ثبت انگشتی کارکنان
۱۳-قراردادن مواد ضدعفونی در بخش هایی که از استامپ استفاده می کنند.

۱۴-قراردادن محلول ضدعفونی برای دستگاه تایمکس
۱۵-تهیه کیت جمع آوری ترشحات

۱6-محدودسازی پذیرش واحد دندانپزشکی )فقط موارد اورژانسی( با حفظ رعایت کامل اصول حفاظت 
فردی

۱۷-ضدعفونی محیط بیمارستان با محلول های ضدعفونی و با کمک دستگاه های سمپاش
۱۸-نظارت بر توزیع مطلوب و عادلانه وس��ایل حفاظت فردی در تمامی شیفت ها با تاکید بر دسترسی 

کارکنان خط مقدم ارائه خدمات به آنها مانند متخصصین بیهوشی، پرستاران ICU و اورژانس بیمارستانی
۱۹-پایش و نظارت مس��تمر تیم کنترل عفونت بیمارس��تان بر نحوه پوش��یدن و در آوردن »وس��ایل 

حفاظت فردی« توسط کارکنان
۲۰- بستن نمازخانه بیمارستان به جهت استفاده از مُهر و چادر نماز مشترک

۲۱-جداسازی و حفظ فاصله مناسب کارکنان پذیرش رادیولوژی از بیماران به وسیله نصب شیشه روی 
استیشن بخش

۲۲-تهیه شیلد محافظ صورت توسط واحد بهداشت حرفه ای
۲۳-حذف پارچ و رومیزی مشترک از سلف بیمارستان

۲۴- سرو غذا برای تمامی کارکنان و بیماران در ظروف یک بارمصرف
۲۵-عدم سرو مواد غذایی نیم پز مانند انواع کباب یا سالاد خام

۲6-ضدعفونی مداوم ترالی توزیع غذا
۲۷-افزایش فاصله بین میز و صندلی های س��لف و قراردادن دو صندلی روی هر میز برای جلوگیری از 

ازدحام و حفظ فاصله مناسب
۲۸-سرو غذا برای بخش های بستری در خود بخش و در اتاق استراحت

۲۹- تهیه ماسک پارچه ای توسط گروه هنری بخش دیالیز برای استفاده بیماران بخش
۳۰-تهیه ماسک پارچه ای برای استفاده کارکنان

۳۱-تأمین مواد ضدعفونی کننده دست برای تمامی واحدهای درمانی، اداری و پشتیبانی
۳۲-جابه جایی کارکنان باردار یا دارای بیماری های زمینه ای شاغل در بخش بستری به سایر بخش ها

۳۳- اس��تفاده از مرخصی اس��تعلاجی برای کارکنان بیمار و دوری از محل کار حداقل ۱۴ روز و اخذ 
گواهی سلامت توسط پزشک کنترل عفونت برای ورود به محیط کار

۳۴-توجه به بیماری های زمینه ای کارکنان در توزیع آنها در بخش های حساس
۳۵-دفع پس��ماند بخش های بس��تری در کیسه های دولایه زردرنگ با برچسب پس��ماند کرونا و امحا 

به صورت جداگانه

۳6- ارس��ال ملافه های بخش بستری در کیسه های دولایه زردرنگ با برچسب کرونا و شست وشو 
در ماشین عفونی شور

۳۷- ضدعفونی بخش های بیمارستان توسط پایگاه بسیج، هلال احمر و سازمان آتش نشانی
۳۸- ضدعفونی مرتب اتاق سی تی اسکن رادیولوژی 
۳۹-توزیع سبد کالا بین تمامی کارکنان بیمارستان

۴۰-توزیع کارت هدیه بین کارکنان کادر درمان و آزمایشگاه
۴۱-  کمک به توزیع سبد کالای حمایتی بین اقشار آسیب پذیر با همکاری سازمان هلال احمر

۴۲-  قرار دادن اخبار تمامی اقدامات انجام  شده درباره مبارزه با بیماری کرونا در سایت بیمارستان 
۴۳-  آموزش و توزیع برگه مصور پیش��گیری از مس��مومیت و حریق در اس��تفاده از محلول های 

گندزدا 
۴۴-  نشانه گذاری صندلی های انتظار تمامی بخش های بیمارستان

۴۵-  اجرای دستورالعمل ارائه خدمات دندانپزشکی و حرف وابسته در شرایط اپیدمی کووید- ۱۹
۴6-  تهیه دو عدد دستگاه محلول پاش پدالی مکانیکال در ورودی های بیمارستان برای ضدعفونی 

دست
۴۷-  ثبت بیمارستان در سامانه سلامت وزارت بهداشت

۴۸-  تعیین بخش مجزا برای بیماران کرونایی
۴۹-  تأمین تجهیزات به منظور ضدعفونی اجساد و سطوح
 ۵۰- جلوگیری از تجمعات در اطراف و داخل بیمارستان

۵۱-  عدم برگزاری جلسات و همایش های غیرضروری
۵۲-  جلوگیری از مصاحبه ها و نظرات غیرکارشناسی

۵۳-  انجام تب سنجی و غربالگری برای بیماران
۵۴-  در اختیار قراردادن شیر و خرما برای بیماران

۵۵-  تهیه آبمیوه تازه برای کل بیماران

کووید-۱۹واقداماتانجامشدهدربیمارستانخیریهغیاثی

بیمارستان خیریه غیاثی در عرصه فرهنگی، اقتصادی و کارآفرینی، 
طرح�ی ن�و در انداخته اس�ت. در این بیمارس�تان بیم�اران و همراهان 
آنه�ا می توانن�د ضم�ن یادگیری هنره�ای زیبایی مانن�د پته دوزی و 
س�اخت زیورآلات برای خود درآمدزایی کنند. 6۸ س�ال قبل مرحوم 
ح�اج علینق�ی غیاث�ی وصیت می کند که یک س�وم از ام�اک و اموال 
مرغوبش فروخته ش�ود تا با عواید آن موسس�ه خیریه ای تاسیس شود 
و خانواده ه�ای نیازمن�د و کم  درآمد منطقه مربوط�ه )وصنفارد( را زیر 

پروبال بگیرد.  نتیجه این وصیت   نامه، بیمارستانی بزرگ است که طیف 
وسیعی از خدمات را به اقشار ضعیف و آسیب پذیر منطقه ارائه می کند.  
همه چیز از وصیت نامه شماره 2753۸ تنظیمی در دفتر اسناد رسمی 
4۸ تهران در تاریخ 1331/6/16 که به امضای وراث حاج علینقی غیاثی 
رسیده و ایشان از مفاد وصیت نامه علم و اطاع کافی دارند، شروع شد. 
6۸ س�ال قبل حاج علینقی غیاثی وصیت می کند که یک س�وم اموال و 
زمین هایش فروخته ش�ود که جهت اطمینان خاطر و اطاع وراث خود 

)آقایان حس�ین، مرتضی، علی و غامحس�ین و خانم ملیحه( امضای 
ایشان را در دفترخانه هم زمان با تنظیم وصیت نامه به عنوان افراد مطلع 
و آگاه از مفاد وصیت نامه اخذ می نماید که این وصیت نامه در اداره اوقاف 
و امور خیریه ثبت گردیده و دارای بارکد ثبت اس�ناد موقوفه می باش�د. 
پس ازآن در س�ال 1337 همس�ر و ش�ش فرزند مرحوم حاج علینقی 
غیاثی دست به کار می شوند. ابتدا پرورشگاهی می سازند و بعد هم یک 

درمانگاه. داستان خانواده غیاثی این گونه آغاز شد.
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